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Odliczanie do Grand Prix w Gorzowie rozpoczęte
Tegoroczne indywidualne mistrzostwa œwiata na ¿u¿lu wystartowa³y w chorwackim Gorican, potem by³a Warszawa.
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¯u¿lowcy walcz¹cy o medale
w Grand Prix rozkrêcaj¹ siê po-
woli, ale w czerwcu to ju¿ bêd¹
œcigaæ siê na najwy¿szych obro-
tach. W ci¹gu trzech tygodni
czekaj¹ nas wszystkich a¿ trzy
rundy. Najpierw, 3 czerwca spot-
kamy siê w Pradze, tydzieñ pó-
Ÿniej w Teterowie, zaœ 24 czerw-
ca gospodarzem pi¹tej rundy
bêdzie Gorzów.

To nie wszystko, bo w Pradze i
Gorzowie kibiców czeka podwój-
na dawka emocji, gdy¿ w przed-
dzieñ Grand Prix odbêd¹ siê
pierwsze dwie rundy SGP-2,
czyli indywidualne mistrzostwa
œwiata juniorów. Obiekt im. Ed-
warda Jancarza ju¿ kiedyœ goœci³
najlepszych m³odzie¿owców
œwiata, a by³o to w 2000 roku.
Przypomnijmy, ¿e zwyciê¿y³
wówczas Andreas Jonsson,
srebrny medal trafi³ do Krzysz-
tofa Cegielskiego, a br¹zowy
do Jaros³awa Hampela. 

W Gorzowie dotychczas roze-
grano 11 turniejów Grand Prix.
Najbardziej utytu³owanym za-
wodnikiem naszych rund jest
Bartosz Zmarzlik, który poje-
cha³ w oœmiu biegach
fina³owych. Drugi w tej klasyfika-
cji Tai Woffinden wyst¹pi³ w pi-

êciu takich wyœcigach. Cztero-
krotnie w pierwszej czwórce
meldowa³ siê Jason Doyle.
Trzykrotnie zaœ pojawili siê Greg
Hancock, Chris Holder, Martin
Vaculik i Patryk Dudek, po dwa
razy Tomasz Gollob, Matej Ža-
gar, Fredrik Lindgren, Leon
Madsen i Emil Sajfutdinow, a
po jednym razie Nicki Peder-
sen, Krzysztof Kasprzak, Mi-
chael Jepsen Jensen, Ja-
ros³aw Hampel i Anders
Thomsen. Przypominamy tylko,
¿e w 2011 roku nie by³o biegu fi-
na³owego, gdy¿ zawody 
przerwano po czterech seriach.
Do naszych celów statystycz-
nych zaliczyliœmy jednak udzia³
w finale najlepszym czterem 
zawodnikom tamtego turnieju. 

Najczêœciej w Gorzowie na po-
dium stawali Zmarzlik i Woffin-
den - po piêæ razy. Cztery razy
uczynili to Doyle, trzy razy Hol-
der i Vaculik, po dwa razy Han-
cock, Žagar, Lindgren i po razie
Sajfutdinow, Pedersen, Kas-
przak, Hampel, Dudek, Madsen i
Thomsen.

Zapraszamy wszystkich na 23 i
24 czerwca na stadion przy ul.
Œl¹skiej. Bilety nadal s¹ do nabycia.

RB Corocznie rozgrywane w Gorzowie Grand Prix to przede wszystkim gratka dla kibiców



ww  1.06
1945 - powstały Zakłady Mecha-
niczne i Odlewnia Żeliwa Państwo-
wego Przedsiębiorstwo Traktorów i
Maszyn Rolniczych, których trady-
cje kontynuowały Zakłady Mecha-
niczne „Gorzów”; upadły w 2000 r.
1975 r. – powstało województwo
gorzowskie; istniało ono do 1998
r.
1985 - gorzowianka Katarzyna Za-
widzka została Miss Polonia.
ww  2.06
1945 - Franciszek Walczak (22 l.),
gorzowski milicjant; zmarł w wyni-
ku obrażeń zadanych przez so-
wieckiego marudera, jego pogrzeb
był pierwszą antysowiecką demon-
stracją w mieście, a on sam został
patronem gorzowskiej ulicy; spo-
czywa na cmentarzu świętokrzy-
skim.
1983 – erygowana została parafia
pw. św. Wojciecha w Gorzowie,
przy ul. Gwiaździstej 12a, objęła
ona przede wszystkim Osiedle Sło-
neczne; pierwszym proboszczem
został ks. Andrzej Szkudlarek, była
to ósma parafia katolicka w mie-
ście.
1997 - papież Jan Paweł II złożył
3,5-godzinną wizytę w Gorzowie; w
pięciolecie pobytu papieża na gór-
czyńskich błoniach odsłonięto po-
mnik Jana Pawła II; ponad trzy-
metrową rzeźbę, stojącą na tle 13-
metrowego krzyża wykonał prof.
Czesław Dźwigaj z krakowskiej
ASP.
2007 - udostępniono do ruchu
nową drogę przez Park Kopernika.
ww  3.06
1987 - studenci AWF ustanowili
rekord pojemności tramwaju 105N
(20 miejsc siedzących, 105 stoj-
ących), upychając 362 osoby.
1997 – Rada Miejska na nadzwy-
czajnej sesji ustanowiła plac Jana
Pawła II i podjęła kontrowersyjną
decyzję o przemianowaniu Starego
Rynku na Plac Katedralny; ta
ostatnia decyzja obowiązywała do
27.01.1999 r.
ww  4.06
1953 – po raz pierwszy ulicami
miasta nie przeszły procesje Boże-
go Ciała, w tym procesja z kated-
ry, zakazane przez ówczesne wła-
dze; w kościele św. Krzyża proces-
ja przeszła przez teren cmentarza,
gdzie ustawiono ołtarze.
ww  5.06
2003 – Sąd Rejonowy w Gorzowie
ogłosił upadłość „Stolbudu”, Okna
i Drzwi S.A.
2004 – w Gorzowie odbył się
chrzest statku wycieczkowego
„Kuna”, zabytkowego lodołamacza
z 1884 r., odbudowanego wysi-
łkiem Stowarzyszenie Wodniaków
Gorzowskich „Kuna”.
ww  6.06
2002 - Zarząd Miejski zamknął ba-
sen w Łaźni Miejskiej.
ww  7.06
1998 - otwarto Gorzowskie Chary-
tatywne Centrum Pomocy Człowie-
kowi im. Jana Pawła II; urządzono
je w pomieszczeniach dawnych re-
stauracji „Kosmos” i „Woroneż”.
ww  8.06
1933 - odbyły się ostatnie zawody
strzeleckie bractwa kurkowego,
które wygrał kupiec rybny Ernst
Kurzweg.
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Za udzieleniem absoluto-
rium g³osowa³o 22 radnych,
nikt nie by³ przeciw, nikt nie
wstrzyma³ siê podczas
g³osowania. W g³osowaniu
nie wziê³o udzia³ troje rad-
nych.

- Bardzo dziêkujê za wyra-
zy zaufania, za udzielenie
absolutorium i wyra¿enie
wotum zaufania, które s¹ dla
mnie motorem do dalszego
dzia³ania - mówi³ podczas
sesji prezydent Jacek Wój-
cicki. - Liczê na to, ¿e dalej
wspólnie bêdziemy rozwijaæ
nasze miasto. Dziêkujê
wszystkim wspó³pracowni-
kom, szczególnie s³u¿bom fi-
nansowym. Jestem tylko jed-

nym z ponad piêciuset pra-
cowników Urzêdu Miasta i ta

pozytywna ocena dotyczy
nas wszystkich - doda³.

Podczas sesji radni przyjêli
uchwa³ê w sprawie zatwier-
dzenia sprawozdania finan-
sowego oraz sprawozdania z
wykonania bud¿etu Miasta
Gorzowa za 2022 rok. Spra-
wozdania wczeœniej otrzy-
ma³y pozytywn¹ opiniê Re-
gionalnej Izby Obrachunko-
wej w Zielonej Górze.
Wniosek o udzielenie abso-
lutorium prezydentowi Go-
rzowa z wykonania bud¿etu
miasta za rok 2022 zosta³
tak¿e pozytywnie zaopinio-
wany przez Komisjê Rewi-
zyjn¹ RM i Regionaln¹ Izbê
Obrachunkow¹.

Dochody Miasta ogó³em w
2022 roku wynios³y

967.731.708,96 z³, wydatki
bud¿etowe to w sumie
1.010.080.949,22 z³, deficyt
wyniós³ 42.349.240,26 z³.
Przychody ogó³em do
ubieg³orocznego bud¿etu
Miasta wynios³y
167.309.681,25 z³.

Zanim radni zag³osowali
nad udzieleniem absoluto-
rium, podjêli równie¿
uchwa³ê w sprawie przyjêcia
„Raportu o stanie miasta”,
wyra¿aj¹c tym samym swoje
wotum zaufania dla prezy-
denta miasta. Za g³osowa³o
22 radnych, nie by³o g³osów
przeciw ani wstrzymuj¹cych
siê. 

UM W GORZOWIE

Absolutorium dla prezydenta
Prezydent Gorzowa Jacek Wójcicki otrzyma³ od radnych absolutorium za wykonanie ubieg³orocznego bud¿etu Miasta.

Pracę prezydenta Jacka Wójcickiego na rzecz miasta radni
ocenili pozytywnie
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S³u¿ba w ramach patroli ro-
werowych odbywa siê w
okresie wiosenno-letnim, w
zale¿noœci od sprzyjaj¹cych
warunków atmosferycznych.
To ju¿ kolejny rok, kiedy poli-
cjanci patroluj¹ teren miasta.

Mundurowych na rowerach
mo¿na spotkaæ w centrum
miasta, na bulwarze,
œcie¿ce rowerowej wzd³u¿
K³odawki czy innych miejs-
cach, gdzie poruszanie siê
samochodem jest utrudnio-
ne. Policjanci na rowerach
swoj¹ obecnoœci¹ oddzia³uj¹
nie tylko prewencyjnie, ale

tak¿e podejmuj¹ interwencje
wobec osób naruszaj¹cych
przepisy prawa.

- Zwracamy uwagê przede
wszystkim na osoby
spo¿ywaj¹ce alkohol w
miejscach objêtych zakazem
oraz te, które zak³ócaj¹ bez-
pieczeñstwo i porz¹dek pub-
liczny. Takich osób jest nie-
stety sporo - mówi¹ policjan-
ci.

Stró¿e prawa z grupy rowe-
rowej s¹ nieco inaczej umun-
durowani ni¿ ci, których
mo¿emy spotkaæ na co dzieñ
na ulicach.

- Mamy bia³¹ koszulkê z
napisem „ Policja”, a nie gra-
natow¹. Kolejn¹ ró¿nic¹ w
naszym umundurowaniu s¹
krótkie spodenki. W celach
bezpieczeñstwa, zamiast
czapki nosimy kaski rowero-
we - dodaj¹ policjanci.

Mamy nadziejê, ¿e s³u¿ba
pe³niona w ten sposób po-
zwoli unikn¹æ zagro¿eñ oraz
wp³ynie na wzrost bezpie-
czeñstwa na trasach rowero-
wych, w parkach i innych
miejscach, z których korzys-
taj¹ mieszkañcy Gorzowa.

PD

Policyjne patrole rowerowe na ulicach 
Wraz z nadejœciem wiosennej aury ruszy³y policyjne patrole rowerowe.

Stróże prawa z grupy rowerowej są nieco inaczej umundurowani
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- Tego dnia w stu punktach
na terenie miasta bêdzie
mo¿na spotkaæ naszych wo-
lontariuszy z puszkami i
bêdê wdziêczna darczyñ-
com, którzy wespr¹ akcjê. Li-
czy siê ka¿da z³otówka - mó-
wi Jolanta Gintowt, dyrektor
gorzowskiego hospicjum. 

Publiczna zbiórka 
pieniêdzy na dzia³alnoœæ
hospicjum odbywa siê co-
rocznie. Nowoœci¹ zbiórki

jest puszka na telefon. Do
30 maja przedsiêbiorcy
mogli odbieraæ puszki i
ustawiaæ je w swoich sie-
dzibach, gdzie do 14
czerwca chêtni mog¹
wrzucaæ swój ,,grosik’’.

Jedn¹ z pierwszych firm,
która odpowiedzia³a na
proœbê placówki by³ Metal-
plast. Wydawca portalu, jak i
miesiêcznika Echo Gorzowa,
za naszym poœrednictwem

zachêca wszystkie firmy i in-
stytucje do przy³¹czenia siê
do akcji wspomo¿enia hospi-
cjum w ró¿nej formie, nie tyl-
ko poprzez publiczn¹
zbiórkê.
Tadeusz I¿ykowski, pre-

zes Stowarzyszenia Hospi-
cjum œw. Kamila poinformo-
wa³ redakcjê, ¿e w zbiórce
weŸmie udzia³ ponad 700
wolontariuszy.

RYSZARD WALDUN

Kilkuset wolontariuszy na ulicach
Ju¿ 14 czerwca odbêdzie siê w Gorzowie zbiórka publiczna na potrzeby Hospicjum œw. Kamila.

Zbiórka odbędzie się 14 czerwca
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Remont drogi wraz z prze-
budow¹ wodoci¹gów w ulicy
Kosynierów Gdyñskich roz-
pocz¹³ siê w po³owie kwiet-
nia. Inwestycja obejmie bu-
dowê nowej nawierzchni dro-
gi oraz chodników przy tej
ulicy, przebudowê
skrzy¿owania ulic S³owiañ-
skiej, Roosevelta, ¯wirowej i
Kosynierów Gdyñskich oraz
budowê nowego ronda przy
S³owiañskiej i Fredry. Rów-
nolegle z pracami drogowy-
mi realizowanymi przez
Urz¹d Miasta, Przedsiêbior-
stwo Wodoci¹gów i Kanali-
zacji  rozpoczê³o w nie-
zbêdnym zakresie przebu-
dowê wodoci¹gów oraz
kanalizacji sanitarnej. Obec-
nie realizowany jest zakres
robót na odcinku od IV Lice-
um Ogólnokszta³c¹cego do
ulicy Moœcickiego. 

Jak mówi Tomasz Surdac-
ki, zastêpca dyrektora ds.
technicznych PWiK, prace
bêd¹ prowadzone w eta-
pach, by ograniczyæ utrud-
nienia w ruchu, zapewniæ
sukcesywn¹ realizacjê robót
odtworzeniowych nawierzch-
ni, jak równie¿ ci¹g³oœæ do-
stawy wody dla odbiorców.
Ka¿dy z etapów potrwa
oko³o miesi¹ca. 

- Aktualnie trwa pierwszy
etap prac, my wykonaliœmy
odcinki wodoci¹gu w samym
rondzie,  Miasto buduje ka-
nalizacjê deszczow¹. Po jej
skoñczeniu wkraczamy z
przebudow¹ wodoci¹gu -
mówi T. Surdacki. - Po 
zakoñczeniu przez nas pracy
rozpocznie siê na tym odcin-
ku czêœæ drogowa inwestycji. 

Etap pierwszy zak³ada wy-
konanie sieci wodoci¹gowej
na odcinku od Kosynierów
Gdyñskich przy IV LO do
skrzy¿owania z 30 Stycznia.

W kolejnym bêdzie wykony-
wana sieæ do ulicy Borow-
skiego, nastêpnie do 
Jagielloñczyka, a potem do
skrzy¿owania z Moœcickiego.
Ostatnie etapy to wykonanie
sieci wodoci¹gowej od ulicy
S³owiañskiej bocznej do
wêz³a przy Moœcickiego oraz
od tego miejsca w kierunku
ulicy Mickiewicza. Dodatko-
wo zostan¹ na ca³ym zakre-
sie przebudowane studnie
kanalizacji sanitarnej, zlikwi-
dowane pewne kolizje, zo-
stanie te¿ przebudowany od-
cinek wodoci¹gu w rondzie
przy S³owiance i skrzy¿owa-
niu przy Roosevelta. 

Sukcesywnie, w miarê
postêpu prac przebudowy
wodoci¹gu przy Kosynierów

Gdyñskich, swój zakres ro-
bót bêdzie prowadzi³a firma
Eurovia, która wykona now¹
nawierzchniê drogi, zjazdów,
chodników i przejœæ dla pie-
szych. Remont czeka ponad-

to zatoki autobusowe, po-
wstan¹ tak¿e dwie nowe -
przy ¯wirowej i S³owiañskiej. 

Dziêki wykonanym pra-
com, jak zapewnia PWiK,
poprawi siê funkcjonowanie
przesy³u wody w tej czêœci
miasta. Modernizowana sieæ
zlokalizowana bêdzie w jed-

nej po³owie pasa drogowe-
go. 

£¹cznie PWiK wykona bli-
sko 2,2 km ruroci¹gów
ró¿nych œrednic, zamontuje
hydranty naziemne i pod-
ziemne, przebuduje 37 stud-
ni kanalizacji sanitarnej.
Koszt inwestycji PWiK wy-
niesie 7,2 mln z³. Prace wy-
konuje WUPRIN¯ z Pozna-
nia i ma na to czas do 
paŸdziernika 2023 r. 

Ca³oœæ inwestycji przy Ko-
synierów Gdyñskich bêdzie
kosztowa³a Miasto ponad 27
mln z³, a na jej realizacjê wy-
konawca ma 16 miesiêcy. 

MAJA SZANTER

2013 - otwarte zostało pierwsze w
mieście pole golfowe, urządzone
przez ZUO na terenie dawnego wy-
sypiska śmieci na krańcu ul.
Śląskiej.
ww  9.06
1999 – ruszyła budowa budynku
handlowo-biurowego przy ul. Mosto-
wej 12; obiekt znany jako „Siódem-
ka” lub „Titanic” został oddany w
listopadzie 2000 r.
2000 – ogłoszono upadłość ZM „Go-
rzów”.
ww  10.06
1675 – przeor klasztoru w Paradyżu
pokwitował radzie miejskiej Gorzowa
wpłatę pierwszej raty 100 talarów z
tytułu zrzeczenia się przez klasztor
przywilejów i danin lennych związa-
nych ze sprzedażą w 1385 r. wsi Kar-
nin; koniec ponad 300-letniej tradycji
płacenia przez miasto tzw. daniny
pieprzowej.
ww  11.06
1901 – na ul. Łokietka rozpoczęto
wykopy pod budowę kanalizacji w
mieście; prace trwały do marca 1902
r.
1960 – Stilon w Gorzowie rozpoczął
produkcję trudnopalnej folii filmowej.
ww  12.06
1983 – w Krakowie zakończyły się II
Krótkofalarskie Mistrzostwa Polski;
mistrzem Polski w sportowej telegra-
fii Morse’a został Józef Czystowski z
Gorzowa.
ww  13.06
1982 – w konspiracji powstała Regio-
nalna Komisja Wykonawcza „Solidar-
ność” w Gorzowie pod przewodnic-
twem Zbigniewa Bełza, od 1983 –
Stanisław Żytkowski, który w konspi-
racji używał nazwiska „Zbigniew Wi-
śniewski”.
ww  14.06
1945 – Friedebergerstraße została
przemianowana na ul. Franciszka
Walczaka, zmarłego 12 dni wcześniej
milicjanta; była to druga po ul.
Chrobrego urzędowo przemianowana
ulica w mieście.
ww  15.06
1945 – utworzone zostało gimnazjum
ogólnokształcącego i kursy matural-
ne w Gorzowie, dziś I LO.
ww  16.06
1933 — odbył się spis ludności, za-
rządzony przez nazistów: w Gorzowie
było 45.928 mieszkańców, w tym
435 Żydów; miasto miało 4.676 ha
(46.76 km kw.) powierzchni.
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Poprawi się funkcjonowanie
przesyłu wody
Trwa przebudowa drogi oraz wodoci¹gów w ulicy Kosynierów Gdyñskich. Aktualnie ku koñcowi zmierzaj¹ prace na
odcinku od IV LO do 30 Stycznia. 

Modernizowana sieć zlokalizowana będzie w jednej połowie pasa drogowego
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Łącznie PWiK wykona blisko 2,2 km
rurociągów różnych średnic,

zamontuje hydranty naziemne i
podziemne, przebuduje 37 studni

kanalizacji sanitarnej.
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1966 – w Gorzowie pojawiły się
lody „Bambino”, sprowadzano
je samochodami chłodniami z
wytworni w Nowej Hucie i sprze-
dawano w dwóch sklepach i
specjalnym kiosku ustawionym
na rogu ul. Chrobrego i March-
lewskiego (obecnie Wełniany
Rynek).
ww  17.06
1941 – po 97 latach działalno-
ści przestało istnieć Towarzy-
stwo Upiększania Miasta.
ww  18.06
1948 – w stulecie wydarzeń
Park Miejski w Gorzowie otrzy-
mał nazwę Parku Wiosny Lu-
dów.
1972 – otwarte zostało kąpieli-
sko nad jeziorem Nierzym, wy-
budowane staraniem Społeczne-
go Komitetu Budowy Ośrodka.
ww  19.06
1998 – na Chróściku w Gorzo-
wie uruchomiono linię technolo-
giczną kompostowni ZUO; do-
kładnie 3 lata później otwarto
tu Centrum Recyklingu Odpa-
dów.
ww  20.06
1897 - Hermann Paucksch 
osobiście uruchomił ufundowa-
ną przez siebie fontannę na Sta-
rym Rynku w Gorzowie.
1945 - Franciszek Śmigielski za-
rejestrował kawiarnię „Polonia”
przy obecnej ul. Sikorskiego
108; była to dawna Café Voley,
w latach 1958-69 w lokalu tym
mieściła się słynna kawiarnia
„Wenecja”, ok. 1970 r. budynek
został rozebrany.
ww  21.06
1973 – Krystyna Prońko z Gorzo-
wa wystąpiła w koncercie „In-
terpretacje” XI Krajowego Festi-
walu Piosenki Polskiej w Opolu,
zdobywając I nagrodę za inter-
pretację piosenek Po co ci to,
chłopcze i Umarłe krajobrazy.
ww  23.06
1982 - w ZKS Stilon zawieszono
działalność pierwszej drużyny
hokeja na lodzie. W praktyce
oznaczało to upadek hokeja w
Gorzowie.
ww  24.06
1978 – w Santoku otwarto od-
dział gorzowskiego muzeum,
obejmujący ekspozycję zabyt-
ków archeologicznych, makietę
grodu oraz grodzisko – rezerwat
archeologiczny za Wartą.
25.06
1976 – Miejska Rada Narodowa
uchwaliła ustanowienie odznaki
honorowej miasta Gorzowa; była
to pierwsza odznaka honorowa
miasta.
ww  26.06
2009 – poeta Zbigniew Herbert
(1924-1998) stał się patronem
Wojewódzkiej i Miejskiej Biblio-
teki Publicznej w Gorzowie.
ww  30.06
1971 - minister gospodarki komu-
nalnej wyraził zgodę na likwi-
dację poniemieckiego cmentarza
w Gorzowie w części przeznaczo-
nej na przedłużenie ul. Pomor-
skiej i przebudowę ul. Walczaka;
w październiku PMRN przekazało
„Stilonowi” fragment cmentarza
do adaptacji na park wypoczyn-
kowy. 

KALENDARIUM
Czerwiec 2023

Kultowe dla wielu gorzo-
wian Schody Donikąd po-
wstały w szczerbie pierzei ul.
Drzymały, którą spowodo-
wała wojna. Na początku lat
70. minionego wieku miasto
postawiło ażurową konstruk-
cję, która natychmiast zos-
tała pokochana przez gorzo-
wian. Tym bardziej, że ze
szczytu rozciąga się napraw-
dę urokliwy widok na miasto
aż po las pod horyzont.

Na schodach powstało
mnóstwo zdjęć ślubnych i
nie tylko. Na schodach się
umawiano, na schodach ba-
lowano. Schody żyły. Pro-
blem w tym, że jak to z bu-
dowlami z siermiężnych lat
70. – wykonane niestaran-
nie, z kiepskiej jakości mate-
riału - zaczęły się degrado-
wać i równo 20 lat temu
władze miasta Schody za-
mknęły. Jak? Ano po swoje-
mu. Wejścia zagrodzono
małymi płotkami, postawiono
tablice ostrzegawcze i tyle. 

Coś się zmieniło w życiu
Schodów? Absolutnie nie.
Nadal były i są miejscem
spotkań i imprez. Nadal
mieszkają pod nimi bezdom-
ni. Nadal chodzą tamtędy lu-
dzie i nic sobie nie robią ze

śmiertelnego ponoć za-
grożenia. No może nie ma tu
sesji ślubnych, choć akurat
tego nie wiadomo, bo gęste
zielsko skutecznie zasłania
widok na życie tego miejsca.

I jak schody zamknięto, tak
od tego momentu zaczęło
się debatowanie – odbudo-
wać, wyburzyć, a działkę
sprzedać developerom.
Głosy rozkładają się niemal
po połowie, z lekką prze-
wagą tych, co chcą zacho-
wać.

Problem główny jest taki,
że debatują głównie miesz-
kańcy sami ze sobą. Co się
objawi jaka nowa gazeta, ja-
kieś nowe medium, dawaj
urządzać debatę na temat,
co dalej z tym miejscem. Jak
bierze w nich udział kilku-
dziesięciu mieszkańców, to
dobrze. Znacznie więcej
głosów można przeczytać na
różnych forach miejskich czy
prywatnych. A ponieważ od
pewnego czasu panuje mo-
da na regionalizm, na

umiłowanie miejsca własne-
go, głosów jest dużo więcej.
I też się rozkładają.

Jedno z tego wszystkiego
wynika jasno – trzeba podjąć
w końcu decyzję, co z tym
miejscem robić. Po prostu
zdecydować – będziemy re-
montować lub rozbieramy i
niech się dzieje wola nieba,
z nią się zawsze zgadzać
trzeba.

Zwyczajnie najgorsze, co
może być, to niepewność i
odkładanie na potem. Prezy-

dent miasta niby już zdecy-
dował, że schody zostaną
rozebrane, ale jakoś to nie-
mrawo jest eksplikowane, że
mało kto w mieście ową de-
klarację usłyszał. A prezy-
dent wyraźnie mówi, że nie
właduje miejskich pieniędzy
w coś takiego. Najchętniej
to by sprzedał działkę jakie-
muś developerowi. Bo prze-
cież obok rośnie, potworne
– moim zdaniem – osiedle
nowych bloków. Dlaczego
potworne? Bo w ścisłe cen-
trum, dzielnicę powstałą na
przełomie XIX i XX wieku
ktoś wstawił koszmarne blo-
czydła prosto ze snu archi-
tekta cierpiącego męki w
piekle za polskie gargame-
le. 

Dlatego domagam się, w
imieniu swoim, ale i nie tylko
swoim, żeby ktoś w magist-
racie wreszcie powiedział
gromkim i słyszalnym
głosem, co dalej. Czy rze-
czywiście działka pójdzie
pod młotek, a schody precz?
Nie ma bowiem nic gorsze-
go, niż takie gadanie półgęb-
kiem, a decyzji jak nie było,
tak nie ma. Może ktoś nie
umie jej podjąć?

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Remontować? Wyburzyć? Oto jest pytanie
Prezydent miasta zapowiada, że wyburzy Schody Donikąd, ale jakoś na razie nie podejmuje takiej decyzji. Właśnie mija pół
wieku od chwili, gdy powstały, a 20 lat od momentu ich zamknięcia.

Schody są już tak zarośnięte, że nawet jak się zawalą nikt tego nie zobaczy
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Przy okazji niedawnej pod-
róży do Brukseli, koleją oczy-
wiście, zdecydowałem się na
trasę przez Kostrzyn, by na
własne oczy ocenić postęp
prac przy budowie mostów
na Odrze oraz Warcie.  

Każdego dnia dziesiątki
gorzowian pokonują ten
szlak, co okazuje się sporym
wyzwaniem logistycznym.
Do czasu zakończenia prac
lekko nie będzie. 

Poranny pociąg nr 88217
relacji Gorzów-Kostrzyn od-
jechał punktualnie jak w ze-
garku. Czysty, przestronny
SA95-002 praktycznie co do
minuty dowiózł pasażerów
do stacji końcowej w Kost-
rzynie. Polregio zdało ten
test bez zastrzeżeń.  

W Kostrzynie czekała nas
przesiadka. Na liczną grupę
pasażerów, a był to ponie-
działek, oczekiwał ciasny
minibus niemieckiego prze-
woźnika NEB, by dowieźć
nas do niemieckiej stacji
Kustrin-Kietz. Pasażerów
było sporo, pojazd zaś był

wielkości małego gołębnika.
Ludzie stali między walizka-
mi. O jakimkolwiek komfor-
cie nie było szans. Trochę
luźniej zrobiło się po prze-
siadce do niemieckich szy-
nobusów.  

Dwie spalinowe jednostki
Bombardier Talent, należące
do Niederbarnimer Eisen-

bahn AG (NEB), zawiozły nas
dalej. Mit niemieckiej solid-
ności lekko podupadł, gdyż
drugi z pojazdów posiadał
niesprawne ogrzewanie oraz
problemy z oświetleniem.
Toaleta również budziła pew-
ne zastrzeżenia. Zaznaczam,
to działo się już w Nie-
mczech.  

Po drodze obserwowałem
plac budowy w pobliżu kory-
ta Odry. Prace trwały w naj-
lepsze. Do ich zakończenia
raczej daleko. Przęsła jesz-
cze na brzegu, nienasunięte
na podpory mostowe. Wszę-
dzie wokół rusztowania.
Sceptyczny jestem co do
szybkiego zakończenia

tychże prac. Może końcówka
roku…  

Obszerniejsze porównanie
kolei niemieckich, belgij-
skich vs. polskich to ciekawy
temat na obszerniejszy arty-
kuł. Nasuwa się jednak pew-
na refleksja: Wszędzie
dobrze, gdzie nas nie ma.
Defekty, awarie, usterki,
opóźnienia w praktyce wy-
stępują na wszystkich sie-
ciach kolejowych, czego
doświadczyłem również w
dalszej części podróży dale-
kobieżnymi składami ICE.  

Może zbyt krytycznie biczu-
jemy się na własnym ,,kolejo-
wym podwórku" wierząc, że
za granicą kolej przypomina
mechanizm szwajcarskiego
zegarka? Realia bywają da-
lekie od wyobrażeń, co warto
mieć na uwadze gdy kolej-
nym razem zaczniemy 
pomstować na własną kolej
za ,,brak powitalnego szam-
pana oraz truskawek’’ przy
wejściu do wagonu. U sąsia-
dów także ich nie podają...  

ROBERT TRĘBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Wszędzie dobrze, gdzie nas nie ma
Przy okazji niedawnej podróży do Brukseli, koleją oczywiście, zdecydowałem się na trasę przez Kostrzyn, by na własne
oczy ocenić postęp prac przy budowie mostów na Odrze oraz Warcie.   

Czy za granicą kolej przypomina mechanizm szwajcarskiego zegarka?
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Nasze „wczoraj”, nasz¹ his-
toriê budowania Koœcio³a,
wiernoœci Chrystusowi na tej
ziemi opisa³ w s³owach
pe³nych szacunku wdziêcz-
noœci i uznania. S³owa te od-
nosz¹ce siê przede wszyst-
kim do naszych ojców, do po-
kolenia naszych dziadków s¹
dla nas szlachetnym dziedzic-
twem, w które zostaliœmy
w³¹czeni moc¹ ich wiary.
Przypominamy je z dum¹, ale
i z zadum¹: 
Wielu z was nosi w swym
sercu bolesne doœwiadczenia
drugiej wojny œwiatowej. Po
zakoñczeniu wojny na tych
ziemiach zaczynaliœcie nieja-
ko nowe ¿ycie, przychodz¹c z
ró¿nych stron Polski, a nawet
spoza jej granic. Odciêci od
korzeni pochodzenia, zacho-
waliœcie jednak korzenie wia-
ry (…). W trudnym okresie
przemian byliœcie blisko Koœ-
cio³a, który stara³ siê odpo-
wiadaæ na potrzeby duchowe
i materialne, jak matka
troszcz¹c siê o swoje dzieci.
Pomagaliœcie wszyscy budo-
waæ wspólny dom, nie tylko
ten materialny, ale przede
wszystkim duchowy, w ludz-
kich sercach. Byliœcie dla tych

ludzi oparciem w chwilach
trudnych, nios¹c im œwiat³o
wiary i wskazuj¹c na Chrystu-
sa jako jedyne Ÿród³o nadziei. 

Kreœl¹c nasze „dziœ i jutro”
Ojciec Œwiêty wskaza³, ¿e na-
sze czasy, niew¹tpliwie
ró¿ni¹ce siê pod wzglêdem
politycznym i ekonomicznym
od czasów bezpoœrednio po-
wojennych, stawiaj¹ przed
nami nowe wyzwania których
istot¹ pozostaje jednak wci¹¿
próba naszej wiary: 
Patrz¹c na przyk³ad
mêczenników nie bójcie siê
dawaæ œwiadectwa. Nie
lêkajcie siê œwiêtoœci. Staraj-
cie siê odwa¿nie d¹¿yæ do
pe³nej miary cz³owiecze-
ñstwa. Wymagajcie od sie-
bie, choæby inni nawet od
was nie wymagali! (…) Bra-
cia Polscy Mêczennicy, któ-
rych dzisiaj wspominamy,
œw. Wojciech, œw. Stanis³aw,
œw. Andrzej Bobola, œw. Ma-
ksymilian Maria Kolbe,
mêczennicy wszystkich cza-
sów, wszyscy oni œwiadcz¹ o
prymacie sumienia i o jego
niezniszczalnej godnoœci, o
prymacie ducha nad cia³em,
o prymacie wiecznoœci nad
doczesnoœci¹.

Odczytywaliœmy te s³owa
przed 26 laty w pewnym letar-
gu i uœpieniu naszych su-
mieñ. Wydawa³o siê nam, ¿e
wraz z 89. rokiem upad³ sys-
tem komunistyczny, ¿e wraz z
nim upad³a z³owroga ideolo-
gia zak³amuj¹ca prawdê o
cz³owieku i o ¿yciu,
zak³amuj¹ca prawdê o pracy i
sprawiedliwoœci, ¿e upad³a
ideologia walcz¹ca z naro-
dem i Koœcio³em. Wydawa³o
siê nam, ¿e wróciliœmy do
normalnoœci, ¿e nic nam nie
zagra¿a. 

Zignorowaliœmy to, o czym
mówi³ œw. Jan Pawe³ II w
1991 roku, ¿e w naszej
wêdrówce drog¹ wyzwolenia i
wolnoœci powinniœmy szukaæ
przymierza z Bogiem, ¿e po-
winniœmy oprzeæ nasz¹ wol-
noœæ na dziesiêciu s³owach
Boga - Dekalogu. Zapomnieli-
œmy o papieskiej przestrodze,
¿e spór o cz³owieka w Polsce
trwa, a nawet siê nasili³.

Dziœ z zaskoczeniem i
lêkiem obserwujemy, jak
bardzo zostaliœmy zranieni,
jak rozbita zosta³a rodzina,
jak zniszczona zosta³a
mi³oœæ, zw³aszcza w lu-
dziach m³odych, jak wielu z

nas bezrozumnie wstydzi
siê przynale¿noœci do Ko-
œcio³a Chrystusowego i
przynale¿noœci do dumnego
narodu polskiego.

Czas 26 lat, który dzieli
nas od pobytu œw. Jana
Paw³a II w naszym mieœcie
mo¿e byæ czasem ³aski,
czasem powrotu do Boga.
Spróbujmy wróciæ sercem, a
wiêc i sumieniem do tam-
tych s³ów, do tego wezwania
apeluj¹cego o œwiadectwo
¿ycia, o bycie œwiadkiem.
Do tych s³ów wzywaj¹cych:
„Nie lêkajcie siê œwiêtoœci”. 

Chc¹c u³atwiæ tê drogê po-
wrotu do tamtych wydarzeñ
zapraszamy Czytelników
Echo Gorzowa do
rozwa¿ania z pomoc¹ na-
szego pisma Listu do Ro-
dzin œw. Jana Paw³a II. Listu
zapewne ju¿ zapomniane-
go, a przecie¿ tak bardzo
aktualnego. Bo to w³aœnie
rodzina jest drog¹ pierwsz¹
i z wielu wzglêdów
najwa¿niejsz¹ spoœród wie-
lu dróg naszego pos³annict-
wa i pos³ugi i o ni¹ toczy siê
najwiêksza walka naszej
wspó³czesnoœci.

KS. HENRYK GRZĄDKO

Komitet organizacyjny przygotowujący wizytę papieża w Gorzowie
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Jan Paweł II był w Gorzowie witany bardzo owacyjnie
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To był piękny czas, piękna chwila
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Jan Paweł II na zawsze pozostanie w pamięci gorzowian
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2 czerwca 1997 roku na błoniach pojawiło się kilkaset tysięcy ludzi
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26. rocznica pielgrzymki 
św. Jana Pawła II do Gorzowa
2 czerwca 1997 roku w Gorzowie œw. Jan Pawe³ II w kilku zdaniach nakreœli³ rozpiêtoœæ miêdzy naszym „wczoraj” i naszym „dziœ - jutro”. 
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G³ównym tematem spotka-
nia by³a strategia energe-
tyczna Polski na najbli¿sze
kilkanaœcie lat. By³o na pew-
no merytorycznie, do rzeczy,
a przy tym ciekawie. By³o to
jednak spotkanie dosyæ spe-
cyficzne, poniewa¿ zapropo-
nowany przez organizatorów
temat dyskusji z jednej stro-
ny jest bardzo wa¿ny, ale z
drugiej mog¹cy na obecnym
etapie nie wzbudzaæ po-
wszechnego zainteresowa-
nia spo³ecznego czy nawet
wœród przedsiêbiorców. Wia-
domo, ¿e ka¿dy z nas chce
mieæ ³atwy dostêp do taniej
energii, ale nie ka¿dego inte-
resuje, w jaki sposób produ-
kowaæ tê energiê. A o tym
by³a w³aœnie dyskusja. 

- To zrozumia³e - przyznaje
Krzysztof Kielec, prezes
Kostrzyñsko-S³ubickiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej,

wspó³organizator wydarze-
nia. -  Podczas forum spe-
cjaliœci i eksperci mieli mo¿li-
woœæ zaprezentowania swo-
ich stanowisk, przewidywañ i
kierunków rozwoju energety-
ki w Polsce. Transformacja,
która czeka nas w najbli¿szej
przysz³oœci, jest du¿ym wy-
zwaniem. W mojej ocenie
spotkanie by³o bardzo
wa¿ne, wymiana pogl¹dów i
spostrze¿eñ posz³a w cieka-
wym kierunku. Mogliœmy po-
zyskaæ dodatkow¹ wiedzê,
natomiast trzeba zwróciæ
uwagê, ¿e wiele zagadnieñ
pozosta³o na razie bez odpo-
wiedzi. Poruszone zosta³y
naprawdê trudne tematy.
Obecnie trwa wiele analiz,
aby  wybraæ najbardziej
optymalne warianty. Dodam
jeszcze, ¿e jako wspó³orga-
nizatora wydarzenia ucie-
szy³a mnie frekwencja - pod-
kreœli³ prezes.

Najciekawsze podczas Fo-
rum by³o szukanie odpowie-
dzi na pytanie dotycz¹ce kie-
runku, w którym powinniœmy
zmierzaæ planuj¹c budowê
nowego systemu energe-
tycznego w kraju. Wiadomo,
¿e plany musz¹ zostaæ
roz³o¿one na minimum kilka-
naœcie, a mo¿e nawet kilka-
dziesi¹t lat. Obecnie nasza
energetyka jest oparta na
kopalinach, przede wszyst-
kim na wêglu kamiennym.
Wystêpuj¹ce w tej chwili
zmiany polegaj¹ g³ównie na
wymianach bloków
dzia³aj¹cych na wêglu na
bloki gazowe. S¹ to wa¿ne
dzia³ania, ale ze wzglêdu

choæby na politykê klima-
tyczn¹ zmiany musz¹ na-
st¹piæ w innych obszarach,
bo te¿ taki jest trend rozwo-
jowy. 

- Bior¹c pod uwagê emisyj-
noœæ Ÿróde³ wytwórczych wi-
dzimy koniecznoœæ zbudo-
wania niemal na nowo
ca³ego systemu energetycz-
nego, który z jednej strony
by³by stabilny i wydajny, z
drugiej spe³nia³ rygory klima-
tyczne, a ponadto by³ konku-
rencyjny i dawa³ szansê roz-
woju ca³ej gospodarce - kon-
tynuuje prezes Krzysztof
Kielec. - Do tego musimy
stworzyæ takie warunki, ¿eby
w inwestycjach energetycz-
nych uczestniczy³y lokalne
firmy. W takich dzia³aniach
musz¹ uczestniczyæ nasze
przedsiêbiorstwa na zasa-

dzie partnerstwa, bo rozma-
wiaj¹c o energetyce, rozma-
wiamy tak¿e o bezpiecze-
ñstwie naszego kraju - za-
znacza.

Przed nami jest te¿ szuka-
nie odpowiedzi na kolejne is-
totne pytanie dotycz¹ce Ÿró-
de³ energii, skoro musimy
odchodziæ od kopalin. Pod-
czas Forum wyraŸnie wy-
brzmia³o, ¿e konieczny jest
energetyczny miks jako roz-
wi¹zanie gwarantuj¹ce bez-
pieczeñstwo i stabilnoœæ.
Si³ownie atomowe stabili-
zuj¹ce system niew¹tpliwie
spe³niaj¹ warunki bez emi-
syjnoœci i pozostaj¹ konku-
rencyjne. 

- Myœlê, ¿e przynajmniej
trzy du¿e tego rodzaju elek-
trownie powinny w Polsce
powstaæ oraz powinniœmy

zainwestowaæ w kilkanaœcie
ma³ych generatorów atomo-
wych SMR usytuowanych w
s¹siedztwie obiektów prze-
mys³owych - dodaje prezes
K-S SSE.

Wa¿ny jest równie¿ system
magazynuj¹cy energiê pozy-
skiwan¹ z odnawialnych Ÿró-
de³ energii, czyli OZE. W wy-
darzeniu uczestniczy³ m.in.
wiceminister klimatu i œrodo-
wiska, pe³nomocnik rz¹du
ds. Odnawialnych Źróde³
Energii, Ireneusz Zyska,
który powiedzia³, ¿e w ci¹gu
najbli¿szych dwóch dekad
przewidywany jest dyna-
miczny rozwój OZE i innych
technologii zeroemisyjnych. 

- Ju¿ w 2025 roku moce w
OZE bêd¹ stanowiæ oko³o
po³owy mocy zainstalowa-
nych w Krajowym Systemie

Elektroenergetycznym, a w
2040 roku bêdzie to ju¿
oko³o 68 procent. Nast¹pi
blisko czterokrotny wzrost
mocy zainstalowanych OZE
w porównaniu ze stanem na
koniec ubieg³ego roku, si-
êgaj¹c poziomu ok. 88 GW -
doda³ minister.

To nie wszystko. Nale¿y
nadal iœæ w budowê bloków
gazowych jako system ele-
mentu stabilizuj¹cego. Pami-
êtamy, ¿e nie zawsze s³oñce
œwieci, nie zawsze wiatr wie-
je i wtedy mog¹ wyst¹piæ
braki w systemie
zasilaj¹cym. Turbiny gazowe
maj¹ tê zaletê, ¿e urucha-
miaj¹ siê bardzo sprawnie,
szybko i w takich przypad-
kach œwietnie uzupe³niaj¹
niedobory zielonej energii. 

- Pamiêtajmy równie¿ o ko-
niecznoœci stabilizowania
systemu energetycznego
elastycznymi Ÿród³ami wy-
twarzania. Niew¹tpliwie
op³aty za pozostawanie w
gotowoœci bêd¹ kosztem ko-
niecznym dla sprawnego
funkcjonowania energetyki.
Obecnie bloki gazowe
spe³niaj¹ najlepiej wymaga-
nia w tym zakresie. Trans-
formacja energetyczna to
równie¿ wyzwanie finanso-
we, które musi byæ
roz³o¿one na wiele lat.
Ochrona œrodowiska wyma-
ga wielu optymalnych roz-
wi¹zañ technologicznych i
finansowych, abyœmy mogli
pozostaæ konkurencyjn¹
gospodark¹ - zakoñczy³
Krzysztof Kielec. 

ROBERT BOROWY

Spotkanie było bardzo ważne, wymiana poglądów i spostrzeżeń poszła w ciekawym kierunku
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- Transformacja energetycz-
na to również wyzwanie
finansowe - zwrócił uwagę
prezes Krzysztof Kielec
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W inwestycjach muszą uczestniczyć regionalne firmy
W maju w Filharmonii Gorzowskiej odby³o siê II Forum Gospodarcze ,,Silna energetyka filarem bezpieczeñstwa Polski”.

r  e  k  l  a  m  a
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Z pocz¹tkiem maja w kom-
pleksie szpitalnym przy ul.
Walczaka ruszy³y Poradnia
Zdrowia Psychicznego dla
Dzieci i M³odzie¿y oraz Od-
dzia³ Dzienny Psychiatrycz-
ny Rehabilitacyjny dla Dzieci
i M³odzie¿y. To kolejny krok
po uruchomieniu kilka 
miesiêcy temu Oœrodka Œro-
dowiskowej Opieki Psycholo-
gicznej i Psychoterapeutycz-
nej dla Dzieci i M³odzie¿y. 

Zespół specjalistów  

Oœrodek zapewnia m³odym
pacjentom opiekê psycholo-
gów, psychoterapeutów i te-
rapeutów œrodowiskowych.
W poradni zdrowia psychicz-
nego do grona specjalistów
do³¹cza jeszcze psychiatra.
Oddzia³ dzienny to kolejny
etap.

- Daje mo¿liwoœæ bycia z
pacjentem piêæ dni w tygod-
niu, czyli stwarza szansê na
zmianê dziecka, jego œwiata
wewnêtrznego, by lepiej
mog³o siê adaptowaæ do
przestrzeni zewnêtrznej: do
szko³y, rodziny i do 
spo³eczeñstwa - mówi psy-
chiatra Wojciech Herman.
Lekarz naczelny szpitala
przy ul. Walczaka. 

Do tej pory na pó³nocy wo-
jewództwa nie by³o dzienne-
go oddzia³u. - Mamy wiele
sytuacji, kiedy wiemy, ¿e

dziecko musi trafiæ do leka-
rza psychiatry po pe³n¹ diag-
nozê, po leczenie farmakolo-
giczne, po wsparcie psycho -
edukacyjne dla cz³onków ro-
dziny. £¹czenie si³ psycholo-
ga, psychoterapeuty i leka-
rza psychiatry zawsze daje
wiêkszy efekt - wyjaœnia psy-
chiatra Olga Pazdan, kie-
ruj¹ca Centrum Zdrowia
Psychicznego. 

Już prawie 200 pacjentów 

Szpital niemal trzy lata sta-
ra³ siê o uruchomienie psy-

chiatrii dzieciêcej. - To bar-
dzo wa¿ny moment dla na-
szego szpitala, ale przede
wszystkim dla tych, którzy
oczekuj¹ wsparcia psychicz-
nego. Wiemy, jak powa¿nym
problemem s¹ kryzysy psy-
chiczne wœród dzieci i m³od-
zie¿y. Cieszê siê, ¿e ten od-
dzia³ rusza. Dziêkujê ze-
spo³owi i tym, którzy
wspierali dzia³ania szpitala -
mówi Jerzy Ostrouch, pre-
zes Wielospecjalistycznego
Szpitala Wojewódzkiego w
Gorzowie Wlkp. 

W tej chwili m³odzi pacjenci
i ich rodziny mog¹ uzyskaæ
fachow¹ pomoc w trzech
miejscach: w oœrodku œrodo-
wiskowej opieki, w poradni
zdrowia psychicznego i na
oddziale dziennym. W za-
le¿noœci od skali problemów,
z którymi siê zmagaj¹. 

- Mamy trzech lekarzy psy-
chiatrów, mamy psycholo-
gów, w tym klinicznego. Ma-
my równie¿ psychoterapeu-
tów. Zespó³ liczy 12 osób, a
docelowo bêdzie to 18 leka-
rzy specjalistów. Ju¿ udziela-

my pomocy oko³o 200
m³odym pacjentom. Jak na
tak krótki czas jest to bardzo
du¿a grupa. Niestety, mamy
ju¿ kolejkê dzieci
oczekuj¹cych na terapiê in-
dywidualn¹ czy rodzinn¹.
Chcemy obj¹æ opiek¹ jak
najwiêksz¹ grupê m³odzie¿y,
równie¿ tej, której nie staæ na
leczenie prywatne - mówi
lek. Olga Pazdan.  
Robert Surowiec, wice-

prezes szpitala: - Niestety
coraz wiêcej dzieci i m³od-
zie¿y podejmuje próby sa-
mobójcze. Widzimy ten pro-
blem i wchodzimy naprze-
ciw potrzebom m³odych
pacjentów, choæ by³o to
trudne i wymaga³o wysi³ku
ca³ego szpitalnego zespo³u.
Uda³o siê. Mamy poradnie i
oddzia³ dzienny, gdzie
bêdziemy udzielaæ pomocy
ca³ym rodzinom.

Najważniejsza jest
rozmowa

Uruchomienie oœrodka, po-
radni i oddzia³u wymaga³o od-
powiedniej bazy. W dawnym
budynku poradni przy ul. Wal-
czaka (przed wjazdem do szpi-
talnego kompleksu) zosta³y
urz¹dzone m.in. przytulne ga-
binety, w których - oprócz za-
bawek - znalaz³y siê narzêdzia
terapeutyczne. - Spotkania z
pacjentami trwaj¹ generalnie
godzinê. Czêœæ z nas specjali-
zuje siê w pracy z ma³ymi dzie-
æmi, inni opiekuj¹ siê starszymi,
w wieku 10-12 lat, jeszcze inni
zajmuj¹ siê m³odzie¿¹. Poza
tym pracujemy te¿ z doros³ymi,
z rodzicami. Psychoterapia po-
lega na zabawie i przede
wszystkim na rozmowie - mówi
El¿bieta Wieczorek, psycho-
log, psychoterapeuta.  

WSZW W GORZOWIE

Na pacjentów czeka zespół psychiatrów, psychologów i psychoterapeutów. Stoją (od lewej):
Gabriel Strzelecki, Wojciech Herman, Olga Pazdan, Elżbieta Wieczorek, Patrycja Kurek.
Siedzą: Anna Chrzuszcz, Agnieszka Kraska i Monika Zaleska
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Psycholog, terapeuta i psychiatra
pomogą dzieciom i młodzieży
- Chcemy obj¹æ opiek¹ jak najwiêksz¹ grupê m³odzie¿y - mówi psychiatra Olga Pazdan. Kierowane przez ni¹ Centrum Zdrowia Psychicznego
gorzowskiego szpitala w³aœnie powiêkszy³o siê o poradniê i oddzia³ dzienny dla dzieci i m³odzie¿y.

Kto jeszcze mo¿e zg³osiæ
siê na kolonoskopiê do szpi-
talnej Pracowni Endoskopo-
wej?

Program jest adresowany
do osób w wieku 50-65 lat.
Natomiast osoby 40-49 lat
skorzystaj¹ z badañ, tylko
jeœli nowotwór jelita grubego
rozpoznano u ich
najbli¿szych: rodziców lub
rodzeñstwa. Uwaga, z obu
grup wykluczeni s¹ pacjenci,
którzy mieli kolonoskopiê w
ci¹gu ostatnich 10 lat.

Pół godziny i po
wszystkim

Badanie przesiewowe po-
zwala na wykrycie zmian
b³ony œluzowej jelita grube-
go: polipów - gruczolaków,
czyli nowotworów we wczes-
nej fazie rozwoju. Takie
zmiany s¹ potencjalnie
ca³kowicie wyleczalne. Usu-
niêcie polipów jest bezboles-
ne. 

- Osoby ze zmianami
wiêkszymi ni¿ 15 mm bêd¹
kierowane do usuniêcia
ich w warunkach szpital-

nych - mówi lek. Piotr
Szulc, kierownik Pracowni
Endoskopowej Wielospe-
cjalistycznego Szpitala

Wojewódzkiego w Gorzo-
wie Wlkp.

Badanie wykonywane za
pomoc¹ kolonoskopu dla

wiêkszoœci osób jest bezbo-
lesne. Mo¿e jednak powodo-
waæ wzdêcia, uczucie parcia
i ucisku w brzuchu. Zwykle
trwa oko³o 30 minut.

- Po ustaleniu terminu kolo-
noskopii udzielamy dok³ad-
nej instrukcji przygotowania
do badania. Pacjenci dostaj¹
te¿ darmowy p³yn do oczysz-
czenia jelita przed badaniem
- mówi Aleksandra Cieœlak
z pracowni.

Rak mężczyzn i kobiet

Rak jelita grubego
(okrê¿nicy) jest jednym z
najczêœciej wystêpuj¹cych
nowotworów z³oœliwych w
Europie. W Polsce plasuje
siê na 4. miejscu w przypad-
ku mê¿czyzn i 5. w przypad-
ku kobiet. Niestety, zachoro-
walnoœæ na ten nowotwór po-
woli, ale systematycznie
wzrasta.

- Rak jelita grubego w po-
cz¹tkowym stadium rozwija

siê bez objawów, ze zmian
³agodnych. W³aœnie ich szu-
kamy w profilaktycznym ba-
daniu i, jeœli to mo¿liwe, od
razu usuwamy. Wykonanie
takiego badania jest jak 10-
letnia gwarancja zdrowia -
podkreœla doktor Szulc.

Kierowana przez niego pra-
cownia co roku przeprowa-
dza oko³o tysi¹ca badañ jeli-
ta grubego, co m.in. daje
szpitalowi status Centrum
Kompetencji Raka Jelita
Grubego. W ka¿dej takiej
placówce, wchodz¹cej w
sk³ad krajowej sicie, obo-
wi¹zuj¹ jednolite standardy
diagnozy i leczenie, wspar-
cia psychologicznego i moni-
torowania stanu pacjenta.

Zapisz się na badanie

Pracownia Endoskopowa
jest czynna od poniedzia³ku
do pi¹tku, zapisy na badania
od 8.00 do 14.00.

WSZW W GORZOWIE

W pracowni endoskopowej na pacjentów czekają (od lewej): Sylwia Bartczak, lek. Piotr
Szulc, Anna Lewandowska i Aleksandra Cieślak (stoi z tyłu)
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Dla kogo kolonoskopia z programu?
Program badañ przesiewowych raka jelita grubego to oferta nie tylko dla grupy wiekowej 50-65 lat.

rr Oœrodek Œrodowiskowej Opieki Psychologicznej i Psychoterapeutycznej
dla Dzieci i M³odzie¿y
95 782 79 52, do oœrodka nie jest potrzebne skierowanie
rr Poradnia Zdrowia Psychicznego dla Dzieci i M³odzie¿y
95 782 79 51/52 
rejestracjaCZPdzieci@szpital.gorzow.pl
rr Oddzia³ Dzienny Psychiatryczny Rehabilitacyjny dla Dzieci i M³odzie¿y
95 782 79 51/52 
rejestracjaCZPdzieci@szpital.gorzow.pl
Wiêcej informacji na {www.szpital.gorzow.pl}

Pomoc w kryzysie
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Niedawno na jednej z go-
rzowskich grup popularnego
portalu spo³ecznoœciowego
rozgorza³a dyskusja, czy zgu-
bionego iphone’a mo¿na szu-
kaæ przez policjê? Kto radzi³,
najczêœciej nieprawid³owo? I
tu jest w³aœnie problem - nie
prawnicy. Tymczasem kon-
sekwencje pos³uchania z³ych
rad osób na prawie komplet-
nie siê nie znaj¹cych mog¹
byæ czasem tylko przykre, a
czasem bardzo bolesne.  
Grabarz opowie o spad-
ku. Dotyczy to ka¿dego i nie
tylko w internecie. - Opowiem
prawdziw¹ historiê. Umar³
m¹¿. ¯ona wiedzia³a, ¿e mia³
d³ugi i o sprawy spadkowe
zapyta³a… grabarza. Czy so-
bie wykoncypowa³a, ¿e skoro
jest œmieræ, nieboszczyk,
trumna, to jest i spadek, a
grabarz jest odpowiedni¹
osob¹ do udzielania porad
prawnych? - mówi Olimpia
Barañska-Ma³uszek, sêdzia
S¹du Rejonowego w Gorzo-
wie. 

- Grabarz niestety udzieli³
tej pani ,,porady prawnej”, mi-
mo ¿e z tego, co wiem, zna
siê na kopaniu do³ów. Poleci³
jej nie podejmowaæ dzia³añ w
sprawie spadku. Z³a informa-
cja poskutkowa³a tym, ¿e ko-
bieta odziedziczy³a wieloty-
siêczne d³ugi, a do s¹du
przysz³a prostowaæ sprawy
po oœmiu latach od œmierci
mê¿a i niestety, nie uda³o jej
siê naprawiæ b³êdów. Czy
grabarz odda³ jej pieni¹dze
za z³¹ poradê?..
,,Ja siê chêtnie wypro-
wadzê”. Przykrych zdarzeñ i
ich du¿ych konsekwencji, wy-
nikaj¹cych z niewiedzy, jest
sporo. Niektóre ze spraw
mog¹ wydawaæ siê zabawne,
przynajmniej dla prawnika. 

- Mieliœmy sprawê o eks-
misjê z lokalu gminnego.
Przyszed³ pozwany, który nie
p³aci³ latami czynszu, ¿y³ jak
chcia³. Na sali s¹dowej sie-
dzia³ uœmiechniêty i zadowo-

lony. S¹d orzek³, ¿e musi
opuœciæ lokal i ¿e nie ma
uprawnieñ do lokalu socjal-
nego. Pozwany na wszystko
siê zgodzi³, po czym wyj¹³ z
kieszeni posk³adane kartki i
mówi: ,,No to Wysoki S¹dzie
- dobrze, ja siê chêtnie wy-
prowadzê, znalaz³em nawet
tutaj takie mieszkanie, ja po-
proszê do tego mieszkania.”
Wyci¹gn¹³ prywatn¹ ofertê
sprzeda¿y czy wynajmu
mieszkania z biura poœred-
nictwa, poniewa¿ myœla³, ¿e
s¹d mu da mieszkanie w wy-
branym standardzie i on so-
bie bêdzie dalej bytowa³,
oczywiœcie nie p³ac¹c. Klient
bardzo siê zmartwi³, gdy
us³ysza³, ¿e nikt mu mieszka-
nia nie da, ¿e s¹d nie rozdaje
lokali i ¿e od tej pory musi so-
bie radziæ sam, przede
wszystkim musi p³aciæ za
mieszkanie. 
Niech p³aci s¹siad. Dra-

matyczny poziom niewiedzy
w podstawowych kwestiach
obecny jest tak¿e w odniesie-
niu do prawa w³asnoœci. I jest
to, jak mówi O. Ma³uszek,
zjawisko powszechne. 

- Ktoœ wykupuje mieszkanie
w kamienicy czy bloku, staje
siê w³aœcicielem lokalu z
wyodrêbnion¹ w³asnoœci¹.
Ale nadal przecie¿ mieszka w
budynku, gdzie s¹ wspólne
korytarze, schody, winda,
piwnice, podwórko, kawa³ek
chodnika. Doœæ d³ugo zajê³o
gorzowianom zrozumienie,
¿e odpowiadaj¹ równie¿ za
czêœci wspólne. Mieliœmy se-
riê spraw, gdy wspó³w³aœci-
ciel odmawia³ p³acenia za
ogrzewanie klatki schodowej,
za windê, za sprz¹tanie, gdy
uwa¿a³, ¿e jest w³aœcicielem
mieszkania, a reszta w ogóle
go nie obchodzi. Do dziœ ma-
my przypadki, ¿e mieszka-
niec  wykrêci³ u siebie kalory-
fery i twierdzi, ¿e p³aciæ nie
bêdzie, skoro wystarczy mu
grzanie siê ciep³em od s¹sia-
dów. 

Co mi zrobisz, jak mnie
z³apiesz?… Osobnym pro-
blemem jest brak spraw-
czoœci, oczekiwanie, ¿e ktoœ
wykona pewnie dzia³ania za
nas lub ¿e zrobi siê samo, a
odpowiedzialnoœæ ponosz¹
wszyscy, tylko nie zaintereso-
wany. Skutki biernoœci ujaw-

niaj¹ siê w s¹dzie, a nieprzy-
jemne konsekwencje przy-
chodz¹ bardzo szybko. Jak
mówi sêdzia Ma³uszek - po-
mys³owoœæ ludzka nie zna
granic i czasem trudno za-
chowaæ kamienn¹ twarz na
sali rozpraw. 

- Od lat panuje przekona-
nie, ¿e jak siê nie odbierze
pisma z s¹du, prokuratury
czy urzêdu skarbowego, to
nic siê nie wydarzy, odpowie-
dzialnoœæ nie nadejdzie. A
ona oczywiœcie siê pojawia,
lecz na etapie postêpowania
egzekucyjnego, gdy komor-

nik dorêcza nieodebrane
przesy³ki, a najczêœciej, gdy
dochodzi do zajêcia rachun-
ku bankowego albo gdy poli-
cja puka do drzwi, by dopro-
wadziæ do aresztu na za-
stêpcze wykonanie kary
niezap³aconych grzywien.
Dopiero wówczas  ludzie

budz¹ siê we w³asnej sprawie
i staraj¹ ³agodziæ skutki swo-
jej biernoœci - twierdzi O.
Ma³uszek.

I przytacza historie, które
mo¿na by opowiadaæ jako
anegdoty, gdyby nie to, ¿e
dziej¹ siê one naprawdê. 

- Gdzie najczêœciej mo¿na
spotkaæ d³u¿nika? Jest sytua-
cja, gdy do drzwi puka ko-
mornik, drzwi siê otwieraj¹,
od razu widaæ, ¿e gospodyni
zachowuje siê nienaturalnie.
Gdzie jest d³u¿nik? Kilka razy
zdarzy³o siê ju¿, ¿e schowa³
siê w kanapie. Proste do od-

krycia z powodu nienatural-
nego zachowania ¿ony, kon-
kubiny, partnerki i w momen-
cie, gdy komornik siada na tej
kanapie… 
Pozew dostarczony na fil-
mie. Wa¿n¹ i coraz czêstsz¹
form¹ porozumienia siê stron
jest mediacja. - W tym roku
kilka moich spraw ju¿ posz³o
do mediacji, z sukcesem. S¹
one coraz skuteczniejsze, lu-
dzie wol¹ podj¹æ sami de-
cyzjê, jak rozwi¹zaæ dany
problem i w sposób dogodny
dla obu stron ni¿ zdawaæ siê
na wyrok s¹du, koszty s¹do-
we oraz czekaæ na terminy -
lepiej gasiæ po¿ar w zarodku
ni¿ czekaæ na wyroki s¹dów -
przekonuje O. Ma³uszek. 

Dodaje, ¿e zna historiê,
gdzie ma³¿eñstwo siedzia³o w
domu i ogl¹da³o film, przy-
szed³ listonosz, a w kopercie
by³ pozew rozwodowy jedne-
go z ma³¿onków. 

- Na pewno nie jest to dobra
forma, ¿eby siê dowiedzieæ o
planach wspó³ma³¿onka. Lu-
dziom brakuje neutralnej
przestrzeni do spokojnej roz-
mowy. W domu k³óc¹ siê,
górê bior¹ z³e emocje, œwiad-
kami sporów s¹ czêsto dzie-
ci. Bywa, ¿e wtr¹ca siê rodzi-
na. Dlatego warto wtedy roz-
mawiaæ u mediatora. 
Kosztowny grzech zanie-
chania. - Bolesne w skut-
kach mo¿e byæ nieuregulo-
wanie spraw maj¹tkowych
ma³¿eñskich, to znaczy naj-
gorsze, co mo¿na zrobiæ, to
wyprowadziæ od ¿ony czy
mê¿a i nie uregulowaæ tego
faktu prawnie - przyznaje O.
Ma³uszek, odnosz¹c siê do
coraz czêstszych rozstañ
ma³¿onków. - ,,Separacja nie-
formalna” nie istnieje, nie ro-
dzi skutków prawnych. Spra-
wa sprzed kilku tygodni - pani
siê wyprowadzi³a od mê¿a
piêæset kilometrów st¹d.
Przez lata nie widzia³a mê¿a,
dowiedzia³a siê o jego œmier-
ci przypadkowo. Przez dwie

dekady ¿ycia osobno nie
przeprowadzono separacji,
rozwodu ani rozdzielnoœci
maj¹tkowej ma³¿eñskiej.
Skutki cywilne by³y bolesne,
m¹¿ zostawi³ d³ugi i nierozli-
czony maj¹tek wspólny. To
wszystko spad³o po latach na
kobietê. Nikt z ma³¿onków nie
zadba³ przez dwadzieœcia lat,
by pouk³adaæ sprawy
maj¹tkowe. Teraz na wdowie
ci¹¿y obowi¹zek rozliczeñ z
wierzycielami i wy³o¿enia pie-
niêdzy na koszty spraw spad-
kowych. 

Sêdzia dodaje, ¿e ,,separa-
cja nieformalna” bez uregulo-
wania spraw przed notariu-
szem lub s¹dem wprowadza
stan niepewnoœci prawnej,
generuje olbrzymie i kosztow-
ne problemy.
To najbezpieczniejsze
wyjœcie. S³aba œwiadomoœæ
prawna Polaków, szukanie
porad na forach interneto-
wych, bezrefleksyjne stoso-
wanie siê do nich - to prosta
droga do wielkich problemów. 

- Nie szukajcie porad na fo-
rach, bo tam z pewnoœci¹ Ÿle
poradz¹. Rozwi¹zañ nale¿y
szukaæ na oficjalnych stro-
nach s¹dów, kancelarii praw-
niczych, które czêsto pro-
wadz¹ blogi informacyjne.
Znajdziemy tam gotowe wzo-
ry, formularze, pouczenia.
Dysponujemy sieci¹ nie-
odp³atnych porad prawnych,
gdzie spotkamy profesjonal-
nych prawników, a nie wuj-
ków z w¹sem, którym wydaje
siê, ¿e coœ wiedz¹ o konkret-
nych instytucjach prawnych.
Zawsze warto iœæ do prawni-
ka, adwokata, radcy prawne-
go, to s¹ osoby, które profes-
jonalnie zajmuj¹ siê prawem
i - co wa¿ne - ponosz¹ te¿
odpowiedzialnoœæ zawodow¹
i materialn¹ za
nieprawid³ow¹ poradê
prawn¹. To jest najbezpiecz-
niejsze wyjœcie - podsumo-
wuje O. Ma³uszek. 

MAJA SZANTER 

Na sali sądowej zawsze powinna panować powaga, ale czasa-
mi sąd musi przywołać wszystkich do porządku za pomocą
młoteczka
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Pomysłowość ludzka nie zna granic
Czy na sali s¹dowej mo¿e byæ œmiesznie? Czy Wysokiemu S¹dowi zachowanie powagi przychodzi z ³atwoœci¹? Dlaczego porad prawnych szukamy na
internetowych forach zamiast u specjalisty?  

Lepiej gasić pożar w zarodku niż
czekać na wyroki sądów
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- Wszechobecne dziœ
aparaty na zêbach to bar-
dziej moda czy rzeczywis-
ta potrzeba? 

- I jedno, i drugie. Powie-
dzia³bym, ¿e na szczêœcie to
jest modne, bo dziêki temu
odkrywamy przyczyny wad
zgryzu. Ten trend powoduje
dotarcie do faktycznej po-
trzeby. Okazuje siê, ¿e przy-
chodzimy z wad¹ zgryzu, a
odkrywamy jedynie wierz-
cho³ek góry lodowej.  
- Czy w ortodoncji da siê
zastosowaæ star¹ me-
dyczn¹ zasadê, ¿e lepiej
zapobiegaæ ni¿ leczyæ?

- Jeszcze 20 lat temu
uwa¿ano, ¿e problemy ze
zgryzem s¹ uwarunkowane
genetycznie, natomiast teraz
zauwa¿amy, ¿e to tylko
czêœæ prawdy. Oczywiœcie,
genetyka ma znaczenie, ale
zdecydowanie bardziej na
rozwój i powstawanie wad
zgryzu wp³ywa œrodowisko -
sposób od¿ywania, jakoœæ
jedzenia, postawa cia³a,
szczególnie teraz, kiedy
ka¿dy siedzi wpatrzony w
smartfon. 
- Da siê unikn¹æ leczenia
ortodontycznego?

- Moim marzeniem od za-
wsze by³o takie prowadzenie
rozwoju dzieci, ¿eby nie trze-
ba by³o zak³adaæ aparatu
sta³ego. To jest trudne, bo
my jako ludzie jesteœmy leni-
wi. Lubimy proste rozwi¹za-
nia. Mówimy dziecku - dosta-
niesz aparat, pan doktor wy-
prostuje ci zêby. A
tymczasem przekaz powi-
nien byæ kierowany do rodzi-
ców - zadbajcie o dziecko,
zabierzcie mu telefon, ka¿cie
chodziæ prosto i boso, dajcie
twarde jab³ko. Nie chcê,
¿eby ortodoncja by³a po-
strzegana w ten sposób, ¿e
to doktor wyprostuje zêby.
Trzeba zrobiæ wszystko,
¿eby nie musieæ w ogóle no-
siæ aparatu. To jest proste.
Tylko i a¿ tyle. 
- Proste, ale ma³o realne,
choæby w przypadku smar-
tfonów, w które wpatruj¹
siê ju¿ niemowlaki… 

- Na szczêœcie s¹ rodzice,
którzy sami przeszli leczenie
ortodontyczne i dla swoich
dzieci chc¹ czegoœ innego.
Ludzie te¿ wiêcej czytaj¹,
wiêcej mog¹ siê dowiedzieæ.
To siê nie zmieni od razu, tak
samo jak w medycynie nie
zmieni siê od razu podejœcia,
¿eby zamiast tabletki zadbaæ
o dietê czy poæwiczyæ.
Widzê zmianê w mental-
noœci, jestem optymist¹.
Trzeba uœwiadamiaæ ludzi,
¿eby zrozumieli, na czym
stoimy i co nam grozi. A gro-

zi nam to, ¿e prze¿yjemy
swoje dzieci…

- Czym jeszcze ró¿ni siê
brytyjskie podejœcie w or-
todoncji od tego, którego
nauczy³ siê pan na stu-
diach?
- Nie sztuk¹ jest daæ aparat

- sztuk¹ jest widzieæ postêp
w leczeniu. Na przyk³ad - tra-
dycyjne leczenie ka¿e nosiæ
aparat kilka godzin w ci¹gu
dnia oraz przez noc. A ¿eby
by³ efekt, dziecko musi nosiæ
aparat ca³y czas. Dziêki te-
mu szybciej siê przyzwycza-
ja, leczenie mniej boli, zêby
nie s¹ tak przeci¹¿ane jak
przy czêstym przy odk³ada-
niu aparatu i ca³oœæ dzia³a.
Ju¿ po dwóch miesi¹cach
widzimy niesamowite zmia-
ny. 
- Jakie s¹ najgroŸniejsze
schorzenia wynikaj¹ce z
wad zgryzu?

- Najwa¿niejsze chyba, z
czego jeszcze nie zdajemy
sobie sprawy, to bezdech
nocny wynikaj¹cy ze
zwê¿enia szczêki, który z
kolei mo¿e mieæ przyczynê
w z³ej postawie. To s¹ dzi-
siejsze dzieci, które w wieku
50-60 lat bêd¹ musia³y spaæ
na dwóch czy trzech podusz-
kach lub bêd¹ potrzebowa³y
masek do spania, ¿eby siê
nie udusiæ. Przy takim bez-
dechu z czasem dochodzi
do chwilowego zatrzymania
pracy serca, co mo¿e prowa-
dziæ do udarów. Zadaniem
ortodonty w tych czasach
jest zapobieganie tak¿e tym

odleg³ym powik³aniom wad
zgryzu, z których istnienia
rodzice nie zdaj¹ sobie spra-
wy. Zatem trzeba tak kiero-
waæ rozwojem dzieci, ¿eby
mog³y do¿yæ stu lat. To jest
moja misja, podstawa filozo-
fii dzia³ania. 
- Wizyta z dzieckiem u or-
todonty wydaje siê zatem
dzia³aniem prewencyjnym,
jeœli rodzice czy nawet
dentysta nie zauwa¿y nie-
prawid³owoœci? 

- W zwi¹zku z negatywnym
wp³ywem cywilizacji na dzieci
uwa¿am, ¿e obecnie nie ma ani
jednego dziecka, które ma
dobrze rozszerzon¹ szczêkê.
Praktycznie ka¿de powinno

mieæ aparat do rozbudowy sze-
rokoœci szczêki. Wed³ug norm
zmierzonych sto lat temu nie
ma teraz ani jednego dziecka,
które do nich pasuje. Nawet
dzieci ze wzglêdnie prostym
zgryzem i tak  maj¹ szczêki
wê¿sze ni¿ wiek temu, a z pun-
ktu widzenia genetyki sto lat to
nie jest przecie¿ du¿o.
Uwa¿am, ¿e ósmy rok ¿ycia to
ju¿ najwy¿szy czas, by odwie-
dziæ ortodontê, nawet jeœli ni-
czego z³ego nie podejrzewa-
my. 

- Czy leczenie ortodon-
tyczne oznacza lata z apa-
ratem? 

- Aparatem ruchomym w
moim, autorskim wydaniu le-
czymy od pó³ roku do oœmiu
miesiêcy - je¿eli nie ma ¿ad-
nego problemu po drodze,
czyli dziecko dobrze nosi
aparat, stosuje siê do zale-
ceñ, rodzice pilnuj¹ pra-
wid³owego noszenia oraz ak-
tywacji aparatu. Moja w³as-
na, wypracowana przez lata
doœwiadczeñ filozofia
zak³ada umo¿liwienie pra-
wid³owego rozwoju w jak naj-
prostszy, a jednoczeœnie naj-
bardziej efektywny sposób.
Nie wyobra¿am sobie wielo-
letniego leczenia aparatami
ruchomymi. Oczywiœcie jest
mo¿liwe, ¿e po pierwszym

etapie  wzrost i rozwój dalej
nie bêdzie przebiega³ w opty-
malny sposób. Wtedy kuracjê
trzeba powtórzyæ albo zmo-
dyfikowaæ. Natomiast pod-
staw¹ leczenia jest dzia³anie
w zgodzie z natur¹. Nie trze-
ba u¿ywania du¿ej si³y, aby
mieæ œwietne efekty.
Dzia³anie z du¿¹ si³¹ jest
wrêcz niekorzystne - wcale
nie przyspiesza leczenia, a
nawet je przed³u¿a. Dochodzi
wówczas do martwicy koœci,
a leczenie staje siê walk¹.
Dziêki ma³ym si³om dzieci
chêtnej nosz¹ aparaty, ³atwiej
siê do nich przyzwyczajaj¹, a

leczenie jest krótsze i przy-
jemniejsze dla wszystkich.
Wydaje siê, ¿e u nas wszyst-
ko dzieje siê samo. 

- Co poza lepszym zdro-
wiem i prostymi zêbami
mo¿e daæ prawid³owy
zgryz? 
- Ca³y organizm inaczej

funkcjonuje. Badania wyka-
zuj¹ zwiêkszenie si³y fizycz-
nej przy ustabilizowanym
zgryzie, który daje dobre
podparcie stawu skroniowo-
¿uchwowego. Wed³ug mnie
wszyscy profesjonalni spor-
towcy powinni mieæ zrówno-
wa¿on¹ okluzjê, jeœli nie
aparatem ortodontycznym, to
przynajmniej szyn¹ stabili-
zuj¹c¹ staw. Dziêki temu
mog¹ uzyskaæ przewagê na
korcie czy torze ¿u¿lowym.
Jak przeanalizujemy twarze
Igi Œwi¹tek czy Bartka Zmar-
zlika, to zauwa¿ymy ich sy-
metriê i równowagê
miêœniow¹ bez napiêæ.
Ka¿de niepotrzebne napiêcie 
miêœni to wyciek energii, któ-
ra mog³aby byæ zu¿yta na
osi¹gniêcie zwyciêstwa.
- Czy ka¿dy zgryz mo¿na
naprawiæ?

- Tak. To jest tylko wybór
techniki i ewentualnie wy-
móg skojarzonego leczenia
chirurgicznego, poniewa¿
przy du¿ych wadach nie jes-
teœmy w stanie naprawiæ
zgryzu tylko przesuwaj¹c
zêby - czasem musimy zmie-
niæ po³o¿enie koœci.
- S¹ limity wiekowe dla le-
czenia ortodontycznego?

- Nie. Nawet 90-latek mo¿e
nosiæ aparat. Jedynym ogra-
niczeniem jest stan zêbów,
koœci i organizmu pacjenta. 
- Czy leczenie u ortodon-
ty zawsze oznacza ból?

- Zale¿y od wra¿liwoœci da-
nej osoby. Zazwyczaj przez
kilka dni daje siê zauwa¿yæ
ckliwoœæ zêbów.  Przesuwa-
nie zêbów polega tak na-
prawdê na przebudowie
koœci. Ten proces zachodzi
przez powstanie miejscow-
ego stanu zapalnego i wtedy
mo¿e pojawiæ siê ból. W
swoim gabinecie jestem na-
stawiony na minimalizowanie
uci¹¿liwych aspektów nosze-
nia aparatu. 
- Wyciski nie nale¿¹ do
przyjemnych dla pacjenta
procedur. Czy w tej formie
s¹ one konieczne?

- Do aparatów sta³ych nie
robimy ich w ogóle, od kilku
lat robimy tylko skany przy
u¿yciu wewn¹trzustnych
skanerów 3D. Moim marze-
niem jest, by ka¿de dziecko,
któremu wyr¿nê³y siê
wszystkie sta³e zêby, mia³o
wykonany skan 3D, aby w
przysz³oœci w stomatologii za-
chowawczej mo¿na by³o od-
tworzyæ pierwotny kszta³t
zêbów. Nie mo¿emy bowiem
wype³nienia traktowaæ tylko
jako uzupe³nienia dziury w
zêbie. To ma byæ odbudowa
pierwotnego kszta³tu zêba.
Niestety, wype³nienie dziury
w zêbie bez odbudowy jego
pierwotnego kszta³tu mo¿e
powodowaæ z czasem nie-
prawid³owoœci w funkcjono-
waniu stawu skroniowo-
¿uchwowego. Gdyby ka¿dy
pacjent dysponowa³ pierwo-
tnym modelem swoich w³as-
nych zêbów, móg³by mieæ tak
odbudowane zêby, jakby nic
siê w ogóle nie wydarzy³o.
Dziêki wykorzystaniu skanera
i frezarki t¹ technologi¹ przy-
sz³oœci dysponujemy ju¿ dziœ. 

- Dziêkujê za rozmowê. 

- Nie sztuką jest dać aparat - sztuką jest widzieć postęp w leczeniu - mówi dr Grzegorz Sanocki
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Dostaniesz aparat, pan doktor
wyprostuje ci zęby
Z dr. n. med. Grzegorzem Sanockim, ortodont¹, rozmawia Maja Szanter

· Od 15 maja 2017 r. obchodzony
jest Œwiatowy Dzieñ Zdrowia
Ortodontycznego
· 15 maja 1995 r. rozpoczê³a
dzia³alnoœæ Œwiatowa Federacja
Ortodontów (WFO) 
· Co drugi Polak powinien byæ
leczony ortodontycznie
· Wed³ug WHO wady zgryzu s¹ - po
próchnicy i chorobach przyzêbia -
trzecim najbardziej
rozpowszechnionym problemem
zdrowotnym jamy ustnej
· Nieleczone wady zgryzu zwiêkszaj¹
ryzyko innych problemów
stomatologicznych oraz k³opotów ze
zdrowiem ogólnym

Warto wiedzieć:

Ósmy rok życia to już najwyższy czas,
by odwiedzić ortodontę, nawet jeśli
niczego złego nie podejrzewamy.
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Gorzowskie 9-do³kowe Po-
le Golfowe Zawarcie, jako
drugie w Europie i pierwsze
w Polsce, powsta³o na tere-
nie, na którym wczeœniej
by³o sk³adowisko odpadów.
Teren przy ulicy Œl¹skiej za-
gospodarowano w taki spo-
sób, aby móg³ s³u¿yæ miesz-
kañcom miasta, ale i ca³ego
regionu. I z pewnoœci¹ do-
skonale realizuje te
za³o¿enia.

Zbudowane według
najwyższych standardów

- Z inicjatyw¹ powstania
pola golfowego w naszym
mieœcie wyszed³ w 2008 ro-
ku Gorzowski Klub Golfowy,
którego pocz¹tki siêgaj¹
2002 roku. Klubowicze orga-
nizowali turnieje na zaprzy-
jaŸnionych okolicznych po-
lach, jak równie¿ brali udzia³
w tych organizowanych w
ca³ej Polsce. Z czasem po-
stanowili skierowaæ  do pre-
zydenta miasta proœbê o wy-
budowanie pola w Gorzowie
- opowiada Witold Siwko,
mened¿er Pola Golfowego
Zawarcie, który siódmy rok
dba o profesjonalne
dzia³anie Pola w dziedzinie
golfa i nie tylko.

Jak mówi, podjêcie przez
prezydenta miasta decyzji
nie by³o wówczas ³atwe, po-
niewa¿ zderzy³o siê z funk-
cjonuj¹cym stereotypem, ¿e
golf jest elitarn¹ dyscyplin¹. -
Na szczêœcie Marek Wrób-
lewski, ówczesny prezes go-
rzowskiego Zak³adu Utyliza-
cji Odpadów oraz urzêduj¹cy
wówczas prezydent miasta
Tadeusz Jêdrzejczak przy-
chylnie odnieœli siê do inicja-
tywy pomys³odawców, dziêki
czemu od dekady próbujemy
odczarowaæ tê b³êdn¹ opiniê
o tym miejscu i sporcie -
przyznaje W. Siwko.   

¯eby pole golfowe mog³o
powstaæ, w ramach rekulty-
wacji terenów, na których
kiedyœ by³y sk³adowane od-
pady, potrzebne by³y bada-
nia emisji gazów. Gdy pod-
czas licznych badañ i w pro-
cesie przygotowuj¹cym teren
wyniki tych pomiarów nie wy-
kaza³y ¿adnych szkodliwych
emisji, przyst¹piono do prac
na blisko 30 hektarach. Za-
sypano 20 hektarów œmieci i
ukszta³towano teren, który
spe³nia³ oczekiwania i nada-
wa³ siê do dalszego zagos-
podarowania. Wszystkie
,,greeny”, czyli miejsca,
gdzie s¹ do³ki i flagi zosta³y
zbudowane wed³ug standar-
dów Amerykañskiej Federa-
cji Golfowej, zgodnie z który-
mi buduje siê pola golfowe.  -
To 25 cm piasku, 10 cm ka-
myków 4-8 mm oraz drena¿.
Do tego wyrównano podjaz-
dy, ¿eby jakakolwiek maszy-

na kosz¹ca mog³a wjechaæ
podczas prac pielêgnacyj-
nych. Greeny, kosimy od 3
do 4,5 milimetra. Tu musi
byæ precyzja i nasi green-
keeperzy dbaj¹ o to z naj-
wiêkszym pietyzmem - mówi
W. Siwko. 

Jedno z czterech pól
golfowych w Lubuskiem

Otwarcie Pola Golfowego,
które dziœ nale¿y do spó³ki
miejskiej Inneko, nast¹pi³o
13 czerwca 2013 roku. Od
tego czasu na obiekcie po-
wsta³o wiele inicjatyw. Na te-
renach zielonych przy ulicy
Œl¹skiej funkcjonuje dziœ
szkó³ka golfa, akademia ju-
niorów, organizowane s¹
bezp³atne zajêcia oraz za-
wody sportowe dla wszyst-
kich grup trenuj¹cych, jak
równie¿ dla gorzowskich
seniorów, a dyscyplina ta
zosta³a ujêta w Miejskiej
Karcie Seniora. To tylko po-
twierdza realizacjê
za³o¿onego celu, jakim jest
popularyzacja tego
wyj¹tkowego sportu wœród
mieszkañców. Nie brakuje
te¿ okolicznoœciowych
eventów firmowych, konfe-
rencji prasowych, turniejów
rangi krajowej oraz prywat-
nych spotkañ okolicznoœcio-
wych. Tylko w 2022 roku w
44 turniejach organizowa-
nych przez PGZ wziê³o
udzia³ oko³o 1500 osób, a
zaanga¿owanie promotorów
golfa obecne jest tak¿e na
miejskich imprezach.
Uczestnicy tego typu wyda-
rzeñ mog¹ spróbowaæ swo-
ich si³ w mini golfie, poznaæ

ofertê Pola, a nawet skorzys-
taæ z przeja¿d¿ki meleksem. 

W Polsce dzia³a dziœ 29 pól
golfowych, z czego cztery w
województwie lubuskim.
Œciœle ze sob¹ wspó³pracuj¹,
wymieniaj¹c siê doœwiadcze-
niami oraz organizuj¹c
wspólnie turnieje m. in. Mist-
rzostwa Województwa Do-
ros³ych i Juniorów czy Lu-
busk¹ Liga Golfa.

Efekt ,,wow!” na górce

Gorzowskie pole rozwija
siê systematycznie, szcze-
gólnie jest to widoczne w
ostatnich szeœciu latach, kie-
dy to czterokrotnie wzros³a
liczba organizowanych tu im-
prez, sprzeda¿ sprzêtu, lek-
cji, pojedynczych wejœæ i
cz³onkostw indywidualnych.

Przybywa chêtnych, którzy
chc¹ sprawdziæ siê w tej dys-
cyplinie wykupuj¹c lekcjê u
profesjonalnego trenera.
Czêsto efektem jest  przy-
st¹pienie do dziesiêciogo-
dzinnego szkolenia, za-
koñczonego egzaminem,
uprawniaj¹cego do grania na
polach golfowych.

Nie mo¿na graæ jedynie
wtedy, gdy jest szron i za-
marzniêta trawa, bowiem
wp³ywa to bardzo Ÿle na
trawê, której jakoœæ w tym
sporcie jest kluczowa. - Stale
szkolimy siê w sferze pra-
wid³owego nawo¿enia, wyko-

rzystywania profesjonalnych
maszyn oraz najbardziej wy-
dajnych sposobów nawad-
niania. A wszystko po to,
¿eby golfiœci mogli czerpaæ
przyjemnoœæ z gry na na-
szym polu, a renoma tego
miejsca rozesz³a siê wœród
mi³oœników i tych, którzy
swoj¹ przygodê z golfem do-
piero rozpoczynaj¹ - mówi
W. Siwko.  

Wydarzenia golfowe s¹ or-
ganizowane w ca³ym roku
kalendarzowym. - Oczywiste
jest, ¿e przyjemniej gra siê w
cieplejszej temperaturze,
jednak turnieje organizowa-
ne w sezonie jesienno-zimo-
wym równie¿ ciesz¹ siê
ogromnym zainteresowa-
niem. Przeprowadzamy tur-
nieje tematyczne - Walentyn-

kowe, Niepodleg³oœci, a na-
wet charytatywne z okazji
fina³u Wielkiej Orkiestry
Œwi¹tecznej Pomocy. Dla
golfisty tak naprawdê nie ma
z³ej pogody - przyznaje me-
ned¿er Pola.  - Ka¿dy sport
wymaga odpowiedniego
stroju, a ten do golfa nie mu-
si byæ szczególnie drogi. Na
pocz¹tek wystarczy wygod-
na odzie¿ sportowa, któr¹
mo¿na zakupiæ w ka¿dym
centrum handlowym i mo¿na
zacz¹æ graæ - zapewnia. Do-
daje, ¿e ludzie chc¹ graæ w
golfa, ale maj¹ obawy przed
przyjazdem na Pole. Wszyst-

ko, co nowe jest
niepokoj¹ce, ale i ekscy-
tuj¹ce i tak nale¿y do tego
podchodziæ. 

- A nie poka¿emy w pe³ni
tego sportu poza Polem. Do-
piero wtedy, gdy siê stanie
na górce i zobaczy hektary
idealnie skoszonej trawy, jest
efekt ,,wow!” - mówi W. Siw-
ko.  

Golf dla każdego

Uprawiaæ tê dyscyplinê
mog¹ wszyscy bez wzglêdu
na wiek - przekonuje ka¿dy
kto zd¹¿y³ siê z ni¹ zaprzy-
jaŸniæ. - Mamy takich golfis-
tów, który rozpoczêli swoj¹
przygodê w doros³ym ¿yciu i
sta³a siê ich ¿yciow¹ pasj¹.
Oczywiœcie wszystko zale¿y
od tego, co chcemy
osi¹gn¹æ. Je¿eli mamy aspi-
racje na sukcesy i zwy-
ciêstwa w turniejach, to obo-
wi¹zuje zasada - im
wczeœniej, tym lepiej. 

Co daje gra w golfa? - Zalet
tego sportu jest bardzo wie-
le. Na rozwój dziecka
wp³ywa pozytywnie choæby
koniecznoœæ opanowywania
emocji i w³asnego cia³a. Golf
uczy absolutnie wszystkich
kultury i zachowania. Jest
niesamowicie integracyjnym
sportem, ¿aden golfista nie
gra przecie¿ sam. Dziêki gol-
fowi mo¿na podtrzymywaæ
rodzinne wiêzy, jest to bo-
wiem bardzo rodzinny sport.
Ca³y czas przebywa siê na
œwie¿ym powietrzu, a to
wp³ywa na ka¿dego bardzo
koj¹co. Jest najlepszym
miejscem na spotkania biz-
nesowe - to œwietna okazja,

by poznaæ potencjalnego
partnera w interesach, zoba-
czyæ, jak reaguje na pora¿kê
i sukces, czy nie oszukuje,
czy jest komunikatywny - wy-
licza zalety sportu W. Siwko. 

- Gorzowskie Pole odwie-
dzaj¹ goœcie praktycznie z
ka¿dej bran¿y, poniewa¿ jest
to sport dla wszystkich -
przyznaje mened¿er PGZ. -
Bardzo cieszy nas fakt, ¿e
równie¿ wiele kobiet odna-
laz³o w tym sporcie pasjê i
licznie bior¹ udzia³ w trenin-
gach i turniejach. Jedynym
warunkiem, który jest ko-
nieczny do spe³nienia, by po-
kochaæ golfa, to czas wolny.
Jest to sport, który musi
trwaæ. Wymaga wytrwa³oœci i
cierpliwoœci. Poœpiech w tym
przypadku jest niewskazany. 

Priorytetow¹ kwesti¹ jest
bezpieczeñstwo, dlatego
¿eby zacz¹æ samodzielnie
graæ na Polu, trzeba mieæ
,,golfowe prawo jazdy”. Nie-
odpowiedzialne by³oby
wpuœciæ nieprzygotowanego
gracza na pole. Skutkowaæ
to mo¿e sporym uszczerb-
kiem na zdrowiu, gdyby pi³ka
lec¹ca nawet z prêdkoœci¹
100-200 km/h trafi³a na inne-
go golfistê. Od tego trzeba
zacz¹æ, tj. od poznania za-
sad zachowania, gry i etykie-
ty obowi¹zuj¹cej na polu gol-
fowym. Jak zachêca mena-
ger,  gorzowskie Pole oferuje
w cenie przeprowadzonego i
ukoñczonego kursu dwa
miesi¹ce bezp³atnego grania
na PGZ .

Jubileuszowe świętowanie

- Wychodzimy z za³o¿enia,
¿e okr¹g³¹ rocznicê powsta-
nia obiektu nale¿¹cego do
Grupy Kapita³owej Inneko,
nale¿y odpowiednio uczciæ.
Co roku œwiêtujemy kolejne
„urodziny”, ale tym razem
chcemy zrobiæ z tego wyda-
rzenie dla wszystkich miesz-
kañców, nie tylko dla golfis-
tów - mówi mened¿er Pola
Golfowego.  

10 czerwca przeprowadzo-
ny zostanie Turniej o Puchar
Prezesa Inneko, w którym
udzia³ mog¹ wzi¹æ zarówno
ci, którzy ukoñczyli kurs gol-
fowy, jak i niegraj¹cy wcale.
Ponadto dostêpna bêdzie
dla wszystkich bezp³atna
akademia golfa, która po-
zwoli zapoznaæ siê z tym
sportem, ale równie¿ atrak-
cje towarzysz¹ce - joga na
trawie, na polu pojawi siê al-
paki, które bêdzie mo¿na
pog³askaæ i nakarmiæ,
bêdzie grill i wiele innych
niespodzianek. Warto zare-
zerwowaæ sobie ten termin i
razem z nami œwiêtowaæ na-
sz jubileusz - zaprasza orga-
nizator.

MAJA SZANTER

Trzeba docenić, że gorzowskie pole golfowe leży w wyjątkowym miejscu
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Od dekady zapraszają na golfa
Zacz¹æ graæ w golfa mo¿e ka¿dy i w ka¿dym wieku - to jedna z wielu zalet sportu, który w Gorzowie mo¿na uprawiaæ ju¿ od dekady. 

Gorzowskie Pole odwiedzają goście
praktycznie z każdej branży, ponieważ

jest to sport dla wszystkich
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej od lat skutecznie
pracuje nad polepszeniem sy-
tuacji mieszkaniowej lokato-
rów komunalnych kamienic. I
jednym z kroków jest w³aœnie
zamykanie bram do budyn-
ków komunalnych przy pomo-
cy domofonów. Sami miesz-
kañcy bardzo chwal¹ takie
rozwi¹zania, zw³aszcza ¿e
ponosz¹ koszty utrzymania
poszczególnych budynków.

I tam będą nowe

Nowe domofony lub zamie-
nione na elektroniczne, no-
wej generacji pojawi¹ siê w
tych lokalizacjach: 

· Rejon ADM-1 - w budyn-
kach mieszkalnych: przy ul.
Wyszyñskiego 6 oraz Wy-
szyñskiego 29; 

· Rejon ADM-2 - w budyn-
kach mieszkalnych: przy ul.

Œl¹skiej 92 (6 lokali), Zielo-
nej 53 (5 lokali), 54 (6 lokali),
55 (6 lokali), 56 (6 lokali), 57
(6 lokali), 58 (5 lokali), Œw.
Jerzego 8 (6 lokali), Waryñ-
skiego 13 (6 lokali) i 26 (6 lo-
kali); 

· Rejon ADM-3 - tu nast¹pi
wymiana urz¹dzeñ domofo-

nowych na nowe cyfrowe z
czytnikiem breloków przy ist-
niej¹cej instalacji w budyn-
kach mieszkalnych: przy ul.
Dworcowej 11 (6 lokali) i Si-
korskiego 23 (6 lokali); 

· Rejon ADM-5 - tu tak¿e
wymiana na nowe, cyfrowe z
czytnikiem breloków przy ist-

niej¹cej instalacji w budyn-
kach mieszkalnych: przy ul.
GwiaŸdzistej 16 (2 lokale
mieszkalne z ty³u budynku od
podwórka) i Sikorskiego 91 (8
lokali). Wymiana lub monta¿
nowych urz¹dzeñ przewidzia-
ny jest pomiêdzy 1 czerwca a
31 paŸdziernika tego roku.

To będzie wykonane 

Firmy, które bêd¹ wykony-
waæ wymianê lub monta¿
urz¹dzeñ, musz¹ miêdzy in-
nymi: wykonaæ monta¿ insta-
lacji przewodowej z zacho-
waniem obowi¹zuj¹cych
przepisów w zakresie od-
leg³oœci od innych instalacji i
urz¹dzeñ, zamontowaæ kom-
pletny system cyfrowej cen-
trali domofonowej (zasilacz,
ramka, centrala), przekazaæ
po dwa klucze do ka¿dego
lokalu; zaprogramowaæ oraz

przekazaæ indywidualnych
kodów dla ka¿dego lokalu do
otwierania drzwi wejœcio-
wych oraz zaprogramowaæ
kod serwisowy (dla administ-
ratorów i konserwatorów).

Poza tym wykonawcy musz¹
wykonaæ prace potrzebne do
prawid³owej wspó³pracy insta-
lacji domofonowej z drzwiami
wejœciowymi do klatki schodo-
wej (monta¿ samozamykacza,
wymiana klamko/klamki na
ga³ko/klamkê, dostosowanie
oœcie¿nicy i monta¿ elektroza-
czepu). Pracami koñcowymi
bêdzie uzupe³nienie ubytków
tynku i pow³ok malarskich po-
wsta³ych podczas prac mon-
ta¿owych, szpachlowanie oraz
pozostawienie klatki schodo-
wej, a tak¿e terenu wokó³
drzwi wejœciowych w
nale¿ytym porz¹dku.

ROCH

Marcinkowskiego 102 oraz
Chopina 16 - tu od kilku ty-
godni pojawi³y siê nowe ele-
wacje po dociepleniu budyn-
ków. 

Remont kamienicy wraz z
dociepleniem ostatniej œcia-
ny od strony ulicy przy Mar-
cinkowskiego trwa³ ponad
miesiąc i kosztowa³ 28 tys.
z³. Jest to kolejny etap po-
rz¹dkowania kwestii termo-
modernizacji w tym rejonie,
po wykonanych wczeœniej
przez wspólnoty Marcinkow-
skiego nr 101, 103, 104 i
105. Jest to jednoczeœnie
dokoñczenie ocieplenia tego
budynku rozpoczêtego w
2018 roku.

- Dziêki temu remontowi
mamy ju¿ ocieplon¹ ca³¹ nie-

ruchomoœæ w ci¹gu ulicy
Marcinkowskiego - mówi Da-
mian Madaliñski, kierownik
ADM nr 5. 

Spójnie wygl¹da tak¿e inny
fragment miasta, tj. przy uli-

cy Chopina nr 14 i 16. Pierw-
sza kamienica zosta³a odno-
wiona w 2021 roku, kilka ty-
godni temu zakoñczy³ siê
zaœ remont numeru 16. Ten
drugi kosztowa³ ponad 77

tys. z³. W trakcie generalne-
go remontu jest ponadto
Chopina 58, wykonywane
jest tam  docieplenie ciep³ymi
tynkami, generalny remont
klatki schodowej z wymian¹
instalacji elektrycznej. 

- Po udanym dociepleniu
Chopina 2-4 w roku 2022 ko-
lejne wspólnoty z tej ulicy
chc¹ iœæ w œlady s¹siednich
budynków. Ju¿ wiemy, ¿e re-
montowaæ siê chce Chopina
3, 5 i 7. Jesteœmy w trakcie
opracowywania dokumenta-
cji, audytów, projektów, kosz-
torysów inwestorskie. Chopi-
na 11 ju¿ ma opracowane
dokumenty i podpisane sto-
sowne uchwa³y. Ocieplenie
planujemy na ten rok - wy-
mienia D. Madaliñski. 

Jak przyznaje, kluczowym
momentem dla pozosta³ych
wspólnot z rejonu ulicy Cho-
pina by³o docieplenie nieru-
chomoœci przy Chopina 2-4,
usytuowanej przy g³ównej
ulicy Al. Konstytucji 3 Maja
oraz wykonanie placu zabaw
w tym kwartale w ramach
bud¿etu obywatelskiego. 

- Spowodowa³o to, ¿e
mieszkañcy sami zauwa¿ali,
¿e mo¿e byæ inaczej ³adniej i
przyjemnie, ¿e mo¿na wyko-
naæ remont nieruchomoœci, w
której siê mieszka, ale te¿ za-
interesowaæ siê i dbaæ o teren,
który j¹ otacza, oczywiœcie ze
wsparciem i pomoc¹
zarz¹dcy nieruchomoœci -
podkreœla kierownik ADM 5. 

MAJA SZANTER 

Mieszkańcy chwalą sobie elektroniczne domofony
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Budynek przy Chopina 16 po remoncie prezentuje się efektownie

Fo
t. 

M
aj

a 
Sz

an
te

r

Będą nowe, elektroniczne domofony 
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej og³osi³ przetarg na wymianê lub monta¿ nowych domofonów. Prace obejm¹ niemal ca³y zasób. 

Chcą iść w ślady sąsiednich budynków 
Nowe elewacje pojawi³y siê na dwóch budynkach nale¿¹cych do ADM nr 5. To dalszy ci¹g termomodernizacji
wykonywanych przez ZGM.

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej za poœrednictwem
Miasta - Wydzia³u Zarz¹dza-
nia Funduszami UE - przy-
gotowuje siê do z³o¿enia
trzech wniosków do Banku
Gospodarstwa Krajowego w
ramach Programu TERMO -
premia MZG.

- Ten program to pakiet roz-
wi¹zañ, maj¹cy na celu po-
prawê efektywnoœci energe-
tycznej i stanu technicznego
remontowanych budynków
mieszkalnych - mówi nam
Wies³aw Ciepiela, rzecznik
prasowy Urzêdu Miasta w
Gorzowie.  

Ka¿dy z wniosków przygo-
towywany przez ZGM przy

wspó³pracy wydzia³u urzêdu
miasta, obejmuje jedn¹ nieru-

chomoœæ gminn¹ wieloro-
dzinn¹. We wnioskach wska-
zane zosta³y budynki przy uli-
cy Spokojnej 67-68, Teatral-
nej 38 oraz Wawrzyniaka 72.  

Zaplanowano kompleksowy
remont ka¿dego z tych obiek-
tów mieszkalnych, w tym re-
mont elewacji frontowej, do-
cieplenie pozosta³ych œcian
zewnêtrznych, wymianê sto-
larki okiennej i drzwiowej w
czêœciach wspólnych nieru-
chomoœci, izolacjê pionow¹
fundamentów oraz remont
klatki schodowej. 

- Poziom dofinansowania
wynosi 50% kosztów kwalifi-

kowanych. Pozosta³e œrodki
zabezpiecza Zak³ad Gospo-
darki Mieszkaniowej. W
przypadku pozytywnego roz-
strzygniêcia, planowane jest
z³o¿enie kolejnych wniosków
- dodaje rzecznik.

Proces ich z³o¿enia rozpo-
czyna siê od zlecenia wykona-
nia œwiadectw charakterystyki
energetycznej dla ka¿dego z
budynków, które stanowi¹
podstawowy warunek do ubie-
gania siê o dofinansowanie. 

Szacunkowy koszt remontu
budynków 900 tysiêcy
z³otych.

UM W GORZOWIE

Niedługo kamienica przy Teatralnej będzie wyglądała jak nowa
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Będzie dofinansowanie, będą remonty
S¹ szanse na termomodernizacjê i remont kolejnych miejskich budynków.
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Polska w sferê globalnego
kryzysu wesz³a w kwietniu
2020 r., kiedy to w S³ubicach
odkryto pierwszego nosiciela
COVID-19. Wydawa³o siê
wtedy, ¿e œwiat siê koñczy,
¿e wszyscy zachorujemy,
produkcja w fabrykach sta-
nie, a pó³ki sklepowe bêd¹
puste. Na wszelki wypadek
trochê zape³niliœmy swoje
spi¿arnie ró¿nymi produkta-
mi spo¿ywczymi, a co nie-
którzy zaopatrzyli siê w butle
gazowe i zgromadzili hoboki
wody. 

Szpitale szybko zape³ni³y
siê covidowcami; wiele ludzi
umar³o, nawet naszych zna-
jomych, a do dzisiaj pozos-
ta³a w¹tpliwoœæ, czy na koro-
nawirusa, czy te¿ z korona-
wirusem. Po tym
koronakryzysie rz¹dowi po-
zosta³o miliony szczepionek,
którymi ludzie ju¿ po raz
czwarty czy pi¹ty szczepiæ
siê nie chcieli, bo wysz³o, ¿e
te kolejne ju¿ niewiele daj¹ -
a mo¿e nawet nie daj¹ nic…

Jakby tego nieszczêœcia
covidowego by³o ma³o, w
2022 r. œwiat ogarnê³y infla-
cja i kryzys energetyczny ruj-
nuj¹ce i polsk¹, i œwiatow¹
gospodarkê, a przede
wszystkim nasze portfele.
Wydawa³o siê, ¿e Polska so-
bie z tym nie poradzi. Putin
wykorzysta³ ten moment i
do³o¿y³, 24 lutego 2022 r.,
zbrojny atak na Ukrainê. Na
polsk¹ wschodni¹ granicê z
Ukrainy uciekaj¹ wtedy do
nas miliony Ukraiñców, któ-
rych trzeba by³o przyj¹æ, za-
kwaterowaæ i daæ im utrzy-
manie. 

Polska jako pierwsza poda-
je pomocn¹ d³oñ Ukrainie i
nie pozostawia Ukraiñców
bez pomocy. Rz¹d na ten cel
ju¿ u samego pocz¹tku tego
exodusu wyasygnowa³ kilka
miliardów z³otych, a w kolej-
nych miesi¹cach jeszcze
dok³ada³. Polacy otwieraj¹
dla Ukraiñców swoje miesz-
kania, oœrodki wypoczynko-
we, hotele, domy parafialne i
hale sportowe. Uciekaj¹ do
nas matki z dzieæmi, bo
mê¿owie i synowie zostali
broniæ swej ojczyzny.

Wojna Rosji przeciw Ukrai-
nie wywo³uje ogromny kry-
zys energetyczny. Rosja nas
szanta¿uje i w koñcu za-
krêca kurek z gazem i rop¹
dla Polski. Kraj nasz rzutem
na taœmê uruchamia swój
terminal gazowy w Œwino-
ujœciu i modernizuje rafinerie
w Mo¿ejkach na Litwie. Trwa
walka z czasem oraz z poli-

tyk¹ Niemiec -
utrudniaj¹cych ¿ycie Polsce i
wyraŸnie graj¹cych na ko-
rzyœæ Moskwy. Kryzys pol-
skim rodzinom daje siê bo-
leœnie we znaki i ma³a to po-
ciecha, ¿e dotkn¹³ te¿ inne
kraje. Mimo wszystkich prze-
ciwnoœci gospodarka i finan-
se Polski jakby cudem maj¹
siê jednak dobrze.

Rz¹d w 2022 r. ma z czego
uruchomiæ program pomoco-
wy dla Ukraiñców i dla naj-
bardziej poszkodowanych
Polaków. Wdra¿a pakiet tzw.
tarczy antyinflacyjnej, obni¿a
do zera VAT na ¿ywnoœæ, na-
wozy i gaz, do 5% na ciep³o
oraz do 8% na paliwo, by
przyhamowaæ wzrost cen.
Ustalono maksymalne ceny
energii elektrycznej dla gos-
podarstw domowych w 2023
r. Ceny gazu, m.in. dla gos-
podarstw domowych, w
2023 r. zamro¿ono na pozio-
mie roku 2022, a ceny wêgla
ustalono po preferencyjnych
stawkach 1,5 tys. z³ za tonê
dla gmin i do sprzeda¿y nie
dro¿ej jak po 2 tys. z³. Ka¿de
gospodarstwo domowe, któ-
re ogrzewa³o mieszkanie
wêglem, otrzyma³o wówczas
dodatek wêglowy w wyso-
koœci 3 tys. z³.

Od 1 lipca 2022 r. obni¿ono
doln¹ stawkê PIT z 17% do
12%. Rz¹d wprowadzi³
mo¿liwoœæ zawieszenia
sp³aty rat kredytu mieszka-
niowego w z³otych przez
cztery miesi¹ce 2022 r. i
cztery w 2023 r. z myœl¹ o
tych, którzy mogli mieæ
k³opoty z ich p³aceniem. 1
stycznia wesz³a podatkowa
czêœæ Polskiego £adu, które-
go najwa¿niejszym punktem
by³o podwy¿szenie kwoty
wolnej od podatku do 30 tys.
z³ oraz progu dochodowego
do 120 tys. z³. Na zmianach
podatkowych zyska³o ok. 13
mln podatników. Koszt tych
zmian to 15 mld z³ rocznie.
Najbardziej skorzystali na
nich emeryci i renciœci, któ-
rym œwiadczenia dodatkowo
zrewaloryzowano oraz
do³o¿ono im 13. i 14.
wyp³atê. Dla pracowników
systematycznie podwy¿sza-
ny jest poziom najni¿szego
ustawowego wynagrodzenia.

Koszty pomocy
spo³eczeñstwu i gospodarce
w walce z inflacj¹ i skutkami
wojny w Ukrainie oraz kryzy-
su energetycznego tylko w
2022 r. wynios³y ok. 75 mld
z³. I co ciekawe, te wydatki
nie os³abi³y Polski gospodar-
czo, nie wywo³a³y problemów

finansowych dla naszego
bud¿etu i nie pog³êbi³y kryzy-
su tak, jak to mia³o miejsce w
wielu krajach UE.

Unia Europejska wcale
¿ycia polskiemu rz¹dowi nie
u³atwia. Komisarze europej-
scy blokuj¹ Polsce wyp³atê
nale¿nych funduszy z KPO,
ok. 70 mld euro do 2026 r.
Prawdê mówi¹c, ten Krajowy

Plan Odbudowy to ¿aden lu-
ksus, bo jest to fundusz kre-
dytowy, który zosta³ utworzo-
ny dla odbudowy europej-
skich gospodarek
dotkniêtych covidowym kry-
zysem; to dwa rodzaje kre-
dytów, które jeden prêdzej, a
drugi póŸniej i poœrednio
trzeba bêdzie sp³aciæ, tyle
tylko, ¿e na trochê dogod-
niejszych warunkach. Gdyby
wyp³acono Polsce pierwsze
transze, to o¿ywi³yby one ko-
niunkturê gospodarcz¹ i
wówczas na pewno ³atwiej
rz¹dowi by³oby omin¹æ re-
cesjê. 

Rz¹d polski, nie bacz¹c na
brak funduszy z KPO, i tak
realizuje zaplanowane pro-

gramy ze œrodków krajowych
i z kredytów w polskich ban-
kach - w koñcu prawid³owo -
oraz z Polskiego Funduszu
Rozwoju. Jednoczeœnie rea-
lizowanych jest wiele innych
projektów, m.in. Czyste Po-
wietrze na wymianê nieefek-
tywnych Ÿróde³ ciep³a, Ener-
getyka Odnawialna, przekop
Mierzei Wiœlanej, no i gazo-

ci¹g Baltic Pipe oraz tunel do
Œwinoujœcia, a pod koniec
2022 r. rozpoczê³y siê prace
przygotowawcze do budowy
Centralnego Portu Komuni-
kacyjnego i pierwszej z kilku
ma³ych elektrowni atomo-
wych. Autostrada Trójmorza
Via Baltica z K³ajpedy do Sa-
lonik jest daleko zaawanso-
wana i po³¹czy niebawem
kilkanaœcie pañstw tej nowej
gospodarczej i politycznej
wspólnoty, której Polska
przewodzi. Kraj nasz siê
zbroi i niebawem bêdzie dys-
ponowa³ najwiêksz¹ i najno-
woczeœniejsz¹ armi¹ w UE,
zaraz po Turcji.

Polska jest dziœ jednym
wielkim placem budowy, a

tych nieco mniejszych inwe-
stycji w ka¿dej gminie nie
sposób policzyæ. Sk¹d te
pieni¹dze? Dlaczego pie-
niêdzy zawsze brakowa³o?
Dlaczego dochodzi³o do
tych nieszczêœæ, które nas
uwstecznia³y i powstrzy-
mywa³y w rozwoju?
Wêgierski premier V. Orbán
kiedyœ na podobne skiero-
wane do niego pytanie odpo-
wiedzia³, ¿e jak siê pracuje,
pilnuje gospodarki i nie krad-
nie, to Wêgry siê rozwijaj¹.
To chyba te¿ i dla naszego
pañstwa pasuj¹ca odpo-
wiedŸ!

Polska zakoñczy³a rok gos-
podarczy 2022 jednym z naj-
lepszych wyników w Euro-
pie. Dochód narodowy
wzrós³ o 4,9%, zad³u¿enie
siê zmniejszy³o; wynosi ok.
50% w stosunku do dochodu
narodowego i jest jednym z
najmniejszych w UE. W no-
wy 2023 rok, który zapowia-
da siê jako znacznie trudniej-
szy, Polska wesz³a w dobrej
kondycji finansowo-gospo-
darczej; ma bilans p³atniczy
dodatni, notuje nadwy¿kê w
handlu zagranicznym, a fir-
my ratingowe oceniaj¹ kon-
dycjê naszej gospodarki
doœæ wysoko i z dobr¹ per-
spektyw¹. Komisja Europej-
ska wystawia nam jeszcze
lepsze oceny wzrostu gospo-
darczego, ni¿ sami siê oce-
niamy. Opinie na temat pol-
skiej gospodarki s¹ w euro-
pejskich stolicach wysokie.
Na Wyspach siê obawiaj¹,
¿e jak tak dalej bêdzie, to
Polska przegoni za kilka lat
Wielk¹ Brytaniê. 
Inflacja ju¿ od pocz¹tku
drugiego kwarta³u ma wi-
doczne tendencje spadko-
we i jest realna szansa, ¿e
pod koniec 2023 r. bêdzie
na poziomie 7-8%. W Euro-
pie pogr¹¿onej w kryzysie
covidowym i energetycznym
wywo³anym przez Rosjê wie-
le pañstw wyraŸnie siê
os³abi³o i ma swoje k³opoty,
w tym Francja, Grecja,
W³ochy, Hiszpania, a ostat-
nio nawet Anglia i Niemcy.
Polska ten okres œwiatowego
kryzysu przechodzi dobrze,
a na koniec 2022 r. zamyka
swój bilans rozwoju prawie
piêcioprocentowym wzros-
tem PKB, z najni¿szym bez-
robociem w UE mimo
przyjêcia milionów
uchodŸców z Ukrainy i mi-
grantów zarobkowych z
Bia³orusi, Gruzji czy Mo³da-
wii. W tej chwili nasz kraj za-
trudnia ponad milion cudzo-

ziemców ze wschodu i bez-
robocie ani trochê u nas nie
wzros³o. To wa¿ny optymis-
tyczny sygna³ dla polskich
przedsiêbiorców.

Widz¹ to bogate pañstwa i
w³aœnie u nas inwestuj¹
obecnie na potêgê, co
zreszt¹ widaæ, jad¹c przez
Polskê, patrz¹c na inwesty-
cje w Gorzowie oraz w na-
szym województwie lubu-
skim. Z³oty siê umacnia, eks-
port polskich towarów roœnie
i generuje to pokaŸn¹ nad-
wy¿kê w bilansie p³atniczym.
Œwiat narzeka na kryzys, a
Polska wychodzi z niego
wzmocniona. Niektóre rz¹dy
w Europie, szczególnie te
chc¹ce byæ ponad nami, kole
to w oczy. Jeszcze niedawno
jak uczniaków próbowano
nas dyscyplinowaæ i przypo-
minano nam, ¿e mamy
szansê siedzieæ cicho... 

Interesuj¹c¹ i bardzo pozy-
tywn¹ ocenê obecnego sta-
nu polskiej gospodarki wyda³
ekonomista dr Marcin
Kêdzierski z Polskiej Sieci
Ekonomicznej w wywiadzie
dla Gazety.pl, w którym po-
chwali³ program gospodar-
czy rz¹du. Nawet dzisiejsza
opozycja nie ma argumen-
tów przeciw, a Donald Tusk
od niedawna do niektórych
rozwi¹zañ, np. 800+, posta-
nowi³ siê przy³¹czyæ. Trudno
krytykowaæ rozwi¹zania, któ-
re aprobuje spo³eczeñstwo. 

¯yjemy w bardzo ciekawych
historycznie czasach, kiedy
to tak wiele dobra siê dzieje
dla naszego narodu umêczo-
nego zaborami, wojnami,
grabie¿¹ i prób¹ unicestwie-
nia. Niemcy i Francuzi s¹ zi-
rytowani rosn¹c¹ pozycj¹
Polski i jej zwiêkszaj¹c¹ siê
aktywnoœci¹, szczególnie w
UE i obszarze Europy Œrod-
kowo-Wschodniej. Niemiecka
gospodarka kolejny rok po-
gr¹¿a siê w recesji, po³owa
krajów UE ma k³opoty gospo-
darcze, a to szansa dla Pol-
ski. Nasi przedsiêbiorcy po-
winni w³aœnie teraz z tych
rynków nie schodziæ, szcze-
gólnie z niemieckiego, lecz
wykorzystaæ swoj¹ cenow¹
przewagê konkurencyjn¹ i siê
na nich umocniæ.

Kryzys to szansa dla
m¹drych i sprytnych. Dlate-
go te¿ powiem: „Polsko, nie
zmieniaj kursu, b¹dŸ drogo-
wskazem Europy, idŸ dalej
drog¹ rozwoju i przyjaŸni
miêdzy narodami, drog¹ spra-
wiedliwoœci i niepodleg³oœci”.
Bo¿e, prowadŸ Polskê!

AUGUSTYN WIERNICKI

To ważny sygnał dla polskich
przedsiębiorców
Mija pierwsze pó³rocze bardzo trudnego dla Europy i œwiata 2023 roku. Poprzedni rok te¿ nie by³ ³atwy i tak naprawdê stanowi³ przed³u¿enie

kryzysowego czasu zapocz¹tkowanego chiñsk¹ pandemi¹ w 2019 roku. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przed-
siębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Opinie na temat polskiej gospodarki
są w europejskich stolicach wysokie.
Na Wyspach się obawiają, że jak tak
dalej będzie, to Polska przegoni za

kilka lat Wielką Brytanię.
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Oferujemy równie¿ 2-letnie
studia magisterskie na kierun-
ku turystyka i rekreacja oraz
roczne licencjackie studia po-
mostowe z zakresu pielêgniar-
stwa dla absolwentów pomatu-
ralnych szkó³ pielêgniarskich
(s¹ to studia niestacjonarne,
czyli weekendowe). Ze
wzglêdu na praktyczny charak-
ter kszta³cenia, Wydzia³ skupia
siê na kszta³towaniu kompe-
tencji w zakresie stosowania
zdobytej wiedzy s³u¿¹cej
ochronie zdrowia, polepszaniu
go, ratowaniu ¿ycia oraz
kszta³towaniu postaw i praktyk
prozdrowotnych oraz zdrowe-
go stylu ¿ycia. Absolwenci Wy-
dzia³u Nauk o Zdrowiu to fa-
chowcy z dziedziny nauk me-
dycznych, nauk o zdrowiu oraz
nauk o kulturze fizycznej, któ-
rzy dysponuj¹ wiedz¹,
umiejêtnoœciami oraz upraw-
nieniami pozwalaj¹cymi im na

podjêcie pracy w ca³ej Unii Eu-
ropejskiej.
Nowoœæ! DIETETYKA - stu-
dia I stopnia (profil praktycz-
ny) z dwiema specjalnoœciami:
dietetyka kliniczna i poradnic-
two ¿ywieniowe.

Program kszta³cenia na kie-
runku dietetyka jest wyprofilo-
wany interdyscyplinarnie.
£¹czy wiedzê z zakresu nauk
medycznych, chemicznych i
dietetycznych, z jednoczesnym
silnym akcentem na kszta³ce-
nie praktycznych umiejêtnoœci
wykonywania zawodu dostoso-
wanego do wymogów
wspó³czesnego rynku pracy.
Praktyczne zastosowanie zdo-
bytej wiedzy jest kszta³towane
w trakcie zajêæ klinicznych i
praktyk zawodowych w ró¿ne-
go rodzaju zak³adach opieki
zdrowotnej oraz zak³adach
¿ywienia zbiorowego.

Absolwent specjalnoœci die-
tetyka kliniczna posiada
wiedzê o tym, jak ¿ywiæ pa-
cjentów na ró¿nych etapach
choroby tak, ¿eby nie dopuœciæ
do jej rozwoju lub zaostrzenia.
Studenci ucz¹ siê klasyfikowa-
nia diet stosowanych w
ró¿nych jednostkach chorobo-
wych, okreœlania ich celu, a
tak¿e planowania i wdra¿ania
odpowiednich postêpowañ

¿ywieniowych w celu zapobie-
gania chorobom
dietozale¿nym oraz ich lecze-
nia i edukacji w tym zakresie.
Studia pozwalaj¹ studentom
na zdobycie umiejêtnoœci w za-
kresie przeprowadzania wy-
wiadu ¿ywieniowego, dokony-
wania oceny sposobu ¿ywienia
oraz stanu od¿ywienia, ale
tak¿e dokonywania pomiarów
antropometrycznych cz³owieka
i analizowania wyników badañ
laboratoryjnych. Absolwent kie-
runku dietetyka kliniczna
sprawdzi siê w placówkach
lecznictwa zamkniêtego (od-
dzia³y szpitalne, w dzia³ach
¿ywienia w szpitalach, sanato-
riach, zak³adach opiekuñczo-
leczniczych, kuchniach szpital-
nych, placówkach lecznictwa
ambulatoryjnego, placówkach
pomocy spo³ecznej, zak³adach
przemys³u spo¿ywczego i far-
maceutycznego (produkcja
¿ywnoœci wzbogaconej, suple-

mentów diety, œrodków specjal-
nego przeznaczenia ¿ywienio-
wego i medycznego), instytu-
cjach nadzoru ¿ywieniowego,
organizacjach konsumenckich,
klubach sportowych, placów-
kach odnowy biologicznej itp.
Absolwent tej specjalnoœci jest
równie¿ przygotowany do pro-
wadzenia w³asnego gabinetu z
zakresu dietetyki.

Specjalnoœæ poradnictwo
¿ywieniowe przygotowuje ab-
solwenta do wdra¿ania zasad
zdrowego ¿ywienia i stylu ¿ycia
przez m³odzie¿ i doros³ych, jak
równie¿ do diagnostyki przy-
czyn i skutków ró¿norodnych
zaburzeñ od¿ywiania (np. buli-
mia, anoreksja). Absolwent
specjalnoœci wykonuje pe³n¹
diagnostykê dietetyczn¹. Potra-
fi on rozpoznaæ i skorygowaæ
sposób ¿ywienia u osób z nie-
prawid³ow¹ mas¹ cia³a (nie-
do¿ywionych czy z nadwag¹ /
oty³oœci¹) oraz dobraæ odpo-
wiedni plan od¿ywiania z
uwzglêdnieniem stanu zdro-
wia, szczególnie ró¿nych sta-
nów chorobowych. Poznaje za-
sady i podstawy fizjologiczne
dietetyki pediatrycznej oraz za-
sady ¿ywienia kobiet w okresie
ci¹¿y i karmienia piersi¹. Uczy
siê zasad przygotowywania
potraw i komponowania diet w

¿ywieniu indywidualnym i zbio-
rowym. 

Po ukoñczeniu specjalnoœci
absolwent mo¿e pracowaæ w
zak³adach opieki zdrowotnej, w
zamkniêtych oraz otwartych
zak³adach ¿ywienia zbiorowe-
go takich jak restauracje, w tym
restauracje i jad³odajnie diete-
tyczne, hotele, domy wczaso-
we, oœrodki wypoczynkowe, fir-
my cateringowe, w gabinetach i
poradniach dietetycznych, pla-
cówkach sportowych (klubach
sportowych, fitness,
si³owniach), placówkach
oœwiatowych, instytucjach, któ-
re zajmuj¹ siê edukacj¹ ¿ywie-
niow¹ czy instytucjach nadzoru
¿ywieniowego. Jest tak¿e przy-
gotowany do prowadzenia
w³asnej dzia³alnoœci gospodar-
czej w zakresie poradnictwa
¿ywieniowo-dietetycznego.

PIELÊGNIARSTWO - studia
I stopnia (profil praktyczny).

Studia na tym kierunku przygo-
towuj¹ teoretycznie i praktycz-
nie do wykonywania zawodu
pielêgniarki / pielêgniarza. Stu-
denci zdobywaj¹ wiedzê
ogóln¹ i specjalistyczn¹ w za-
kresie nauk medycznych, bio-
logicznych i spo³ecznych. Stu-
dia prowadzone s¹ w pracow-
niach wyposa¿onych w
nowoczesny sprzêt umo¿li-
wiaj¹cy æwiczenie procedur
pielêgniarskich w warunkach
symulowanych. Zajêcia klinicz-
ne i praktyki zawodowe odby-
waj¹ siê m.in. w Wielospecja-
listycznym Szpitalu Wojewódz-
kim w Gorzowie
Wielkopolskim, a w procesie
kszta³cenia bierze udzia³ pro-
fesjonalna kadra wyk³adow-
ców.

Studiowanie pielêgniarstwa
pozwala na uzyskanie zawodu,
któremu zgodnie z wymogami
Œwiatowej Organizacji Zdrowia
(WHO) przypisuje siê obecnie
funkcje zwi¹zane z promowa-
niem zdrowia, prowadzeniem
dzia³añ profilaktycznych,
dzia³añ wychowawczych, tera-
peutycznych, rehabilitacyjnych i
opiekuñczych. Ukoñczenie stu-
diów pozwala na uzyskanie
prawa do wykonywania zawo-
du pielêgniarki / pielêgniarza
nie tylko na terenie Polski, ale i
innych krajów UE. Absolwent

jest przygotowany do podjêcia
2-letnich studiów pielêgniar-
skich drugiego stopnia.

Osoby o takim wykszta³ceniu
i przygotowaniu specjalistycz-
nym znajduj¹ zatrudnienie nie
tylko w publicznych i niepub-
licznych placówkach ochrony
zdrowia, ale tak¿e w placów-
kach oœwiatowych, zak³adach
pracy chronionej i warsztatach
terapii zajêciowej, w hospi-
cjach, domach opieki spo³ecz-
nej i domach spokojnej sta-
roœci, w uzdrowiskach.

PIELÊGNIARSTWO - STU-
DIA POMOSTOWE to studia w
niestacjonarnej, weekendowej
formie, adresowane do osób
posiadaj¹cych œwiadectwo doj-
rza³oœci i bêd¹cych absolwen-
tami liceów medycznych oraz
szkó³ policealnych / pomatural-
nych kszta³c¹cych w zawodzie
pielêgniarki / pielêgniarza.
Treœci programowe oraz

za³o¿one efekty kszta³cenia po-
zwalaj¹ studentowi uzyskaæ
objêty standardem zakres kwa-
lifikacji zawodowych, które s¹
równe kompetencjom i kwalifi-
kacjom absolwentów
koñcz¹cych stacjonarne, licen-
cjackie studia pielêgniarskie.
Absolwenci studiów pomosto-
wych równie¿ maj¹ mo¿liwoœæ
kontynuowania nauki na stu-
diach drugiego stopnia (magis-
terskich).

RATOWNICTWO MEDYCZ-
NE studia I stopnia (profil
praktyczny) dostarczaj¹ stu-
dentom aktualn¹ wiedzê me-
dyczn¹ oraz kszta³tuj¹ umiejê-
tnoœci praktyczne i kompeten-
cje pozwalaj¹ce na udzielanie
œwiadczeñ z zakresu ratownict-
wa medycznego na
najwy¿szym poziomie, z za-
chowaniem zasad bezpieczeñ-
stwa w³asnego i pacjenta.
Kszta³tuj¹ one te¿ w³aœciwe
postawy etyczno-moralne, a
tak¿e umiejêtnoœci zarz¹dza-
nia prac¹ w³asn¹ i ca³ego ze-
spo³u ratowniczego. Absolwen-
ci tego kierunku studiów to oso-
by profesjonalnie
przygotowane do podejmowa-
nia medycznych czynnoœci ra-
tunkowych, w stanach nag³ego
zagro¿enia zdrowia ¿ycia.
Kszta³cenie umiejêtnoœci prak-

tycznych w toku 3-letnich stu-
diów oparte jest na metodach
symulacji medycznej, podczas
której wykorzystywane s¹ m.in.
zaawansowane fantomy: no-
worodków, dzieci i osób do-
ros³ych. Studenci doskonal¹
swoje umiejêtnoœci w konkret-
nym dzia³aniu praktycznym,
podczas zajêæ realizowanych
w oddzia³ach szpitalnych oraz
Zespo³ach Ratownictwa Me-
dycznego. Absolwent ratow-
nictwa medycznego mo¿e
podj¹æ pracê w Szpitalnych
Oddzia³ach Ratunkowych, Ze-
spo³ach Ratownictwa Medycz-
nego oraz innych podmiotach,
takich jak Policja, Pañstwowa
Stra¿ Po¿arna, GOPR, WOPR
(po spe³nieniu dodatkowych
wymagañ).

TURYSTYKA I REKREA-
CJA studia I stopnia (profil
praktyczny). Studia na tym
kierunku wyposa¿aj¹ w kwa-

lifikacje i doœwiadczenie za-
wodowe do pracy w bez-
poœrednim kontakcie z klien-
tem. Absolwent posiada
umiejêtnoœci przygotowania,
organizowania i prowadzenia
wybranych form turystyki ak-
tywnej i zajêæ rekreacji ru-
chowej. Jest on specjalist¹
od ruchowej aktywnoœci
cz³owieka. Wy¿sze wy-
kszta³cenie i specjalistyczne
kwalifikacje u³atwiaj¹ samo-
dzielne prowadzenie specja-
listycznej firmy turystycznej
lub znalezienie zatrudnienia
w obszarze zorganizowanej
turystyki i rekreacji, jak¹
ujawni³a, obserwowana w
ostatnim czasie, potrzeba ak-
tywnoœci ruchowej dzieci,
m³odzie¿y (w dzia³alnoœci po-
zaszkolnej oraz pozaobo-
wi¹zkowej), osób doros³ych i
starszych (si³ownie, kluby fit-
ness, canoeing, cycling, nor-
dicwalking, jachting-teamy
itd.).

Na Wydziale Nauk o Zdro-
wiu AJP, po uzyskaniu dyplo-
mu licencjata, jest mo¿liwoœæ
kontynuowania nauki na stu-
diach magisterskich IIstop-
nia- turystyka i rekreacja o
profilu praktycznym. Absol-
went tego kierunku nabêdzie
pog³êbion¹ wiedzê z obszaru
nauk spo³ecznych, w tym z

zakresu nauk o zarz¹dzaniu
oraz wiedzê z obszaru nauk
o zdrowiu i nauk o kulturze fi-
zycznej. W ramach studiów
absolwent poszerzy wiedzê z
dziedziny nauk przyrodni-
czych, nauk humanistycz-
nych, w tym wiedzê ogóln¹ z
zakresu historii kultury oraz jej
zwi¹zków z turystyk¹. Absol-
went zostanie uwra¿liwiony na
wychowanie zdrowotne i pro-
mocjê zdrowego stylu ¿ycia,
ze szczególnym uwzglêdnie-
niem zagadnieñ z zakresu so-
cjologii czasu wolnego.

Po otrzymaniu dyplomu
ukoñczenia studiów o profilu
praktycznym turystyki i rek-
reacji I i II stopnia istniej¹
du¿e mo¿liwoœci zdobycia
pracy w przedsiêbiorstwach,
instytucjach i organizacjach
zajmuj¹cych siê turystyk¹ i
rekreacj¹, m.in. w obiektach
noclegowych i oœrodkach
sportowo-rekreacyjnych, biu-

rach podró¿y, centrach infor-
macji i promocji turystycznej
regionów, instytucjach samo-
rz¹dowych i organizacjach
pozarz¹dowych, turystycz-
nych biurach przewozowych,
mediach, siedzibach parków
narodowych i krajobrazo-
wych. Ponadto studia przygo-
towuj¹ merytorycznie do
za³o¿enia i powadzenia w³as-
nej dzia³alnoœci gospodarczej.

W ostatnim czasie w³adze
Wydzia³u Nauk o Zdrowiu
podjê³y dalsze dzia³ania po-
szerzaj¹ce ofertê eduka-
cyjn¹. W trakcie procedowa-
nia s¹ pielêgniarstwo II stop-
nia, czyli dwuletnie studia
magisterskie oraz analityka
medyczna - studia magister-
skie (5-letnie jednolite). Wy-
dzia³ Nauk o Zdrowiu zapra-
sza wszystkich chêtnych do
studiowania w sprzyjaj¹cej
atmosferze, w profesjonalnie
przygotowanych laborato-
riach pod fachow¹ opiek¹
kadry dydaktyczno-nauko-
wej. Studia w Akademii im.
Jakuba z Parady¿a w Gorzo-
wie Wielkopolskim to dobra
inwestycja na ca³e ¿ycie,
umo¿liwiaj¹ca pasjonuj¹c¹
karierê zawodow¹. 

STUDIUJ Z NAMI, BO WARTO!
DR JOANNA KURIAÑSKA-WO³OSZYN

Wydzia³ Nauk o Zdrowiu AJP

Akademia im. Jakuba z Paradyża
poszerza ofertę kształcenia 
Wydzia³ Nauk o Zdrowiu Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim zaprasza do podjêcia nauki na 3-letnich studiach
licencjackich na kierunkach: pielêgniarstwo, ratownictwo medyczne, turystyka i rekreacja oraz (od tego roku) na kierunku dietetyka. 
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Jak mówi siê w klubie - pan
Waldemar Pocêtek jest tam
od zawsze. A jednak przed
pi³karskim Stilonem w ¿yciu
pana Waldemara by³y inne
miejsca, inne marzenia. Ale to
przy Olimpijskiej czuje siê u
siebie, spe³niony i szczêœliwy. 

Kiedy w marcu przed me-
czem Stilonu z G³ogowem
spad³ œnieg, mecz stan¹³ pod
znakiem zapytania. Pan Wal-
dek zameldowa³ siê na sta-
dionie o szóstej rano i siê
za³ama³. Bra³ ten œnieg na
dwa razy. Osiem godzin. I za
tê akcjê pan Waldek zebra³
najwiêcej pochwa³ na face-
bookowym profilu Stilonu.
,,Jest kiepsko, ale pan Wal-
dek od rana daje z siebie
110% mocy i gaz na t³oki.” -
napisa³ klub. A wtedy zaczê³y
siê pojawiaæ wpisy kibiców:
,,Brawa dla pana Waldka”,
,,Mega robota, Panie Wal-
dku”, ,,Panie Waldku, trzy-
mam kciuki”, ,,Pan Waldek
cz³owiek orkiestra”, ,,Pan
Waldek te¿ Przyjacielem Sti-
lonu jest”. 

Jest, ale wbrew przekona-
niom Stilonowców, nie jest w
klubie od zawsze.

Ze stoczni na boisko

Pan Waldemar pochodzi z
okolic Gorzowa. Kiedy w
1978 roku skoñczy³ Techni-
kum Mechaniczne, postano-
wi³ spe³niæ swoje marzenie,
by pracowaæ w stoczni. Poje-
cha³ z przyjacielem do Szcze-
cina, ale po trzech
miesi¹cach wróci³, bo kolegê
wziêli do wojska, a sam zos-
taæ nie chcia³. Trafi³ jako kon-
serwator na lodowisko przy
Pomorskiej. I tak siê zaczê³a
kariera pana Waldemara na
obiektach sportowych Stilonu
- po lodowisku by³ basen od-
kryty, hala przy Czereœniowej,
korty tenisowe, remonty. A¿
przyszed³ dzieñ, kiedy zosta³
kierownikiem na stadionie.
Przy Olimpijskiej pan Waldek
jest ju¿ 35 lat. 

Murawa jak na ekstraligę

- I tak tê trawê robiê. Do te-
go remonty, malowanie, na-
prawy. Ja to jestem taki, ¿e
pracy sobie sam szukam. Ju¿
teraz planujê, co mam robiæ
jesieni¹, co zim¹. Pan Walde-
mar wyremontowa³ natryski,
poprzerabia³ szatnie. P³yta
zawsze przygotowana jak na
ekstraligê. Wiêkszoœæ po-
trzebnego sprzêtu zrobi³ sam.

JeŸdzi³ na szkolenia, tu pod-
patrzy³, tam przeczyta³. Du¿o
siê zmieni³o na lepsze, gdy
boisko przej¹³ OSiR. Na
przyk³ad nawodnienie. Mówi,
¿e trawa jest wymagaj¹ca,
trzeba dopilnowaæ, w³o¿yæ w
to serce.

- To nie tak, ¿e skosisz i do
widzenia. Pogodê to ja
ogl¹dam na wszystkich pro-
gramach. Muszê wiedzieæ ty-
dzieñ naprzód, co bêdzie, bo
jest mecz i wszystko sobie
zaplanowaæ - kiedy wysiaæ
nawóz, czy dzisiaj lepiej ko-
siæ, bo ma padaæ czy nie dzi-
siaj. A kosi pan Waldek cztery
razy w tygodniu. Boisko musi
byæ zrobione.

Urlop na stadionie

Pan Waldek w domu nie
usiedzi. Jest w pracy nawet
gdy ma urlop. - ¯ona mówi³a:
,,WeŸ sobie wersalkê na ten
stadion, bo ty tylko stadion i
stadion’’. 

Zawsze na koñcu bra³ ten
urlop, we wrzeœniu. Wtedy 
jeŸdzi na prawdziwki, narobi
kilkadziesi¹t s³oików i rozdaje
znajomym. I namiêtnie
wêdkuje. Niedawno pan Wal-
dek og³osi³, ¿e idzie na eme-
ryturê. Definitywnie. Na sta-
dionie bêdzie do koñca roku.
Chce zadbaæ o zdrowie, po-
móc córce. Tak, zastanawia³
siê, jak to bêdzie, gdy odej-

dzie z klubu. Chyba nie
bêdzie, jak by³o. Serce zaboli,
ale ju¿ chce odpocz¹æ. 

Panie Waldku, pan się nie
boi

- Komendant policji tak mó-
wi³. ¯e pan siê nie boi, ca³a
policja za panem stoi - wspo-
mina. Ca³y Stilon tak mo¿e
powiedzieæ. Kibice, trenerzy,
pi³karze. Pan Waldek przy-
znaje, ¿e to jest mi³e, kiedy in-
ni doceniaj¹ jego pracê. Ale
przecie¿ robi to wszystko dla-
tego, bo szczerze j¹  kocha. 

- Przyjemnoœci du¿o mi
sprawia, jeœli widzê efekt, jak
ta p³yta wygl¹da. Ma byæ jak
dywan. A ciê¿ko utrzymaæ j¹
na takim poziomie. Dwa kluby
graj¹, s¹ treningi, po ka¿dym
meczu 200-300 dziur ³atamy.

Ca³e ¿ycie przy sporcie,
tak¿e po pracy jest sport - w
TV liga polska i Barcelona z
Lewandowskim. Mówi, ¿e
metod¹ prób i b³êdów w
pielêgnacji trawy do czegoœ
doszed³. Uczy nastêpców.
Jest zadowolony z murawy,
ale… Mówi nieraz pi³karzom,
¿eby siê bardziej starali. - Po

co ja siê mêczê, jak wy prze-
grywacie?

Gra ze Stilonem, ale
inaczej 

- Prawda, nie popisaliœmy
siê wtedy, przegraliœmy i mu-
sieliœmy siê póŸniej panu
Waldkowi odwdziêczyæ - mó-
wi o marcowym meczu po-
mocnik Stilonu £ukasz Mali-
szewski. Bo robotê pana
Waldka dru¿yna przecie¿ do-
cenia. 

- Ledwo mecz skoñczymy, a
ju¿ pan Waldek wchodzi i re-

peruje trawê. Jesteœmy za to
wdziêczni, bo to sama przy-
jemnoœæ graæ na takiej mura-
wie - przyznaje £. Maliszew-
ski, który pana Waldka zna od
co najmniej dziesiêciu lat. -
Cz³owiek, który z niczego zro-
bi wszystko. Nigdy nie odmó-
wi pomocy. Chocia¿ czasem
nie tak od razu siê zgadza.
Przemyœleñ pana Waldka
trzeba ods³uchaæ, ale suma
sumarum to cz³owiek ugodo-
wy i do rany przy³ó¿ - zapew-
nia zawodnik. 

To, ¿e pan Waldek to
cz³owiek orkiestra, wiedz¹

wszyscy. - Kiedy mecz jest w
niedzielê, w sobotê ju¿ chodzi
z m³oteczkiem, ubija, jeŸdzi.
To jest cz³owiek, który inaczej
postrzega pracê, on j¹ kocha
- ocenia Ryszard Kaczorek,
kierownik zespo³u. 

Tego samego zdania jest
trener Rafa³ Œwitaj. - To
cz³owiek z pasj¹, dba o mu-
rawê jak o w³asny trawnik.
Bardzo zaanga¿owany. Jakby
czegoœ nie przystrzyg³
dobrze, to by chyba nie za-
sn¹³. Dba o ka¿dy szczegó³, a
przy tym jest bardzo pozytyw-
ny, mo¿na siê z nim dogadaæ.

- Nikt nie zrobi tej p³yty, jak
on. Z innych klubów chcieli
po¿yczaæ Waldka. Bo to jest
,,z³ota r¹czka”, zrobi stolarkê,
hydraulikê, mechanikê. Za
biurkiem nie chce siedzieæ, a
ma przecie¿ biurko, w koñcu
jest kierownikiem. Tylko tam
nigdy siê go nie zastanie, bo
Waldek jest ci¹gle na linii
frontu - twierdzi Liwiusz Sie-
radzki, obecnie przewod-
nicz¹cy Klubu Seniora KS Sti-
lon, by³y pi³karz i dzia³acz.
Szanuje, co dla gorzowskiej
pi³ki zrobi³ i robi pan Walde-
mar. 

- Znam Waldka 30 lat. On
siê temu poœwiêci³. Przecie¿
kiedy przychodzi³o tu 10 tysiê-
cy ludzi, nasza murawa by³a
jedn¹ z najlepszych w kraju.
Równa jak stó³, a kiedyœ wy-

gl¹da³a jak pastwisko - opo-
wiada. Dodaje, ¿e Stilonowcy
s¹ jak wielka rodzina. -
Wszyscy siê z Waldkiem
z¿yli. Mamy dzieci, wnuki, po-
kolenia siê zmieniaj¹, a pan
Waldek jest wszêdzie i ci¹gle
na posterunku. A do tego to
komunikatywny i otwarty
cz³owiek. I skromny. Nie chce
siê pokazywaæ, woli byæ w
cieniu. A my w pi³ce musimy
pamiêtaæ o ludziach z drugie-
go szeregu, nie tylko pi³karze i
trenerzy s¹ wa¿ni. Kiedy
pi³karze wchodz¹ na mecz,
Waldek nie musi zostawaæ,
mo¿e iœæ do domu. Ale ca³y
umorusany siedzi i ogl¹da. A
potem od razu idzie repero-
waæ. 

Pan Waldek ¿yje prac¹. Po-
twierdza to te¿ klubowy fizjo-
terapeuta Konrad Wierz-
biñski. - Na stadionie móg³by
spaæ i mieszkaæ. Lubi ,,poba-
wiæ siê” traw¹ - mówi. -
Wszyscy go lubi¹. Od pi³karzy
s³yszy: ,,Witamy najlepszego
greenkeepera Ziemi Lubu-
skiej.” 

- Wymienia te kawa³eczki je-
den po drugim. Nie wyob-
ra¿am sobie tego obiektu bez
pana Waldka - przyznaje R.
Œwitaj. - Jak s³yszê, ¿e idzie
na emeryturê, to jestem prze-
ra¿ony. Je¿d¿ê po Polsce i
porównujê boiska. One nie s¹
wspania³e. A nasze jest. On
jest zakochany w tej pracy, a
dla nas to szczêœcie, ¿e on tu
jest. 

Pan Waldek, jak informuje L.
Sieradzki, zosta³ nominowany
do Klubu Seniora. Jest zmart-
wiony jego planami przejœcia
na emeryturê. - Mo¿e nie
przejdzie jeszcze? Bo siê wa-
ha… 

- Nie odejdzie - twierdzi
Krzysztof Olechnowicz,
prezes Agencji Inwestycyjnej
Stilon Gorzów. - Je¿eli odej-
dzie, bêdzie to wielka strata
dla Stilonu i bêdzie bardzo
trudno zape³niæ miejsce po
panu Waldku. Mówi siê, ¿e
nie ma ludzi niezast¹pionych.
S¹. 

Dodaje, ¿e przy wszystkim
pan Waldek to bardzo dobry
cz³owiek. Nikt w Gorzowie nie
wie o murawie tyle, ile pan
Waldek. - Oby by³ z nami jak
najd³u¿ej. Oby ta murawa nie
umar³a, kiedy on odejdzie. Bo
Waldek gra z zespo³em. Ina-
czej, ale gra. Jest nasz¹ le-
gend¹.

MAJA SZANTER   

- Już teraz planuję, co mam robić jesienią, co zimą - mówi nam pan Waldek
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Panie Waldku, cały Stilon
za panem stoi!
Ma biurko. Jak ka¿dy kierownik. Ale przy nim nie siedzi. - Eee tam - podsumowuje krótko taki pomys³ pan Waldek. Pan Waldek - ikona Stilonu. 

,,Weź sobie wersalkę na ten stadion,
bo ty tylko stadion i stadion’’.



Historycy zajmuj¹cy siê ba-
daniem korzeni powstania
sportu ¿u¿lowego do dzisiaj
nie s¹ zgodni co do tego, kto
i kiedy da³ pocz¹tek wyœci-
gom na krótkim torze za-
mkniêtym. Mo¿e dlatego, ¿e
dawniej nie obowi¹zywa³y
¿adne regulacje. Je¿d¿ono
w Afryce, Ameryce i Australii
na torach o odmiennych pa-
rametrach, o ró¿nym prze-
znaczeniu. 

Zaczęło się w Australii

Bez wzglêdu jednak na to,
gdzie i kiedy tak naprawdê
rozpoczê³o siê œciganie na
torze, za pocz¹tek zorgani-
zowanego sportu ¿u¿lowego
uwa¿a siê pokazowe zawody
rozegrane w grudniu 1923
roku w australijskim West
Maitland. Pomys³odawc¹ i
inicjatorem imprezy by³ No-
wozelandczyk Johnnie Ho-
skins. Wykorzysta³ on fakt,
¿e w tym czasie odbywa³a
siê wystawa rolnicza. 

Pokazy mia³y miejsce na
torze o d³ugoœci 536 metrów
przeznaczonym do wyœci-
gów k³usaków. Ich popular-
noœæ sprawi³a, ¿e zaczêto je
organizowaæ w miarê syste-
matycznie równie¿ w innych
miejscowoœciach. Startuj¹cy
w nich zawodnicy pokonywa-
li z coraz lepszym skutkiem
³uki w poœlizgu kontrolowa-
nym, je¿d¿¹c z lew¹ nog¹
wysuniêt¹ do ty³u. ¯u¿el za
spraw¹ Hoskinsa szybko, bo
ju¿ w 1927 roku, przeniós³
siê do Europy, a dok³adnie
do Wielkiej Brytanii. Ju¿ dwa
lata póŸniej wystartowa³y
tam rozgrywki ligowe. 

W tym samym roku roze-
grano pierwszy turniej Star
Championship pod patrona-
tem dziennika The Star. Za-
koñczy³ siê on du¿ym sukce-
sem sportowym i organiza-
cyjnym, przez co
postanowiono go kontynuo-
waæ. Fina³y rozgrywek rok-
rocznie odbywa³y siê na na-
rodowym stadionie Wembley
w Londynie i by³y uwa¿ane
za nieoficjalne mistrzostwa
œwiata. Rangê zawodów
podniesiono w 1936 roku i
wówczas ju¿ oficjalnie roze-
grano pierwsze indywidualne
mistrzostwa œwiata, za-
koñczone sukcesem Austra-
lijczyka Lionela Van Praaga.

I to w³aœnie brytyjski ¿u¿el
przez dziesi¹tki lat by³ wy-
znacznikiem trendów w tej
dyscyplinie sportu. Dzisiaj,
choæ prze¿ywa liczne proble-
my, nadal jest uwa¿any za
dobr¹ szko³ê jazdy. Szkoda,
¿e najlepsi ¿u¿lowcy œwiata
coraz szerszym ³ukiem omi-
jaj¹ angielskie stadiony, ale
ci, którzy chc¹ znaleŸæ siê w
czo³ówce œwiatowej, powinni
tam na jakiœ czas zagl¹dn¹æ.
Tylko na pokrêconych o

ró¿nej nawierzchni brytyj-
skich owalach mo¿na nau-
czyæ siê mistrzowskiej tech-
niki. Tam nikt siê nie patycz-
kuje, nie p³acze nad
dziurkami w torze, bo inaczej
trudno by³oby rozgrywaæ me-
cze w tak wilgotnym klima-
cie, jaki przez ca³y rok panu-
je na Wyspach.

Angielski ¿u¿el ma równie¿
w sobie niezwyk³¹ kibi-
cowsk¹ moc i ogromne przy-

wi¹zanie do barw klubowych
z zachowaniem jednoczeœ-
nie wielkiego szacunku dla
rywali. Mog³em œwietnie
przypatrzeæ siê temu zjawis-
ku choæby podczas niedaw-
nej kilkudniowej wizyty na
trzech imprezach w mniej
znanych oœrodkach.

Jedno równanie 

Swoj¹ wizytê rozpocz¹³em
od Scunthorpe, gdzie swoj¹

siedzibê maj¹ s³ynne Skor-
piony - mistrz Wielkiej Bryta-
nii sprzed jedenastu lat.
Obecnie zespó³ ten startuje
na drugim poziomie rozgry-
wek, a swoje mecze rozgry-
wa na Eddie Wright Race-
way. Tego dnia Scunthorpe
Scorpions goœci³o Glasgow
Tigers w ramach rozgrywek
British Speedway Network.
By³ to pierwszy pó³fina³, 
zakoñczony wygran¹ goœci

46:44. Nie o wynik jednak tu-
taj chodzi³o.

Kiedy pierwszy raz spojrzy
siê na 285-metrowy tor,
wra¿enie jest piorunuj¹ce.
Nawierzchnia jest bardzo po-
fa³dowana, nie tylko na
³ukach, gdzie nachylenie jest
wyj¹tkowe du¿e, ale nawet
na prostych s¹ widoczne ,,fa-
le’’ niczym na Ba³tyku.

- Nigdy tutaj nie starto-
wa³em, ale tor wygl¹da na
bardzo ciekawy - powiedzia³
tu¿ przed meczem Marcin
Nowak, jedyny Polak wystę-
pujący w tym spotkaniu. Na-
sz rodak dzielnie walczy³ i w
sumie w czterech biegach
uzbiera³ szeœæ punktów i je-
den bonus.

Zawody dla widzów by³y
bardzo ciekawe, by³o du¿o
akcji, wyprzedzeñ, jazdy w
kontakcie i do ostatnich chwil
nie by³o znane rozstrzygniê-
cie. Zaskoczenie stanowi³o
to, ¿e w trakcie ca³ych zawo-
dów, sk³adaj¹cych siê z
piêtnastu wyœcigów, tylko raz
na torze pojawi³ siê traktor
równaj¹cy nawierzchniê.
By³o to po jedenastym biegu.

Nad brzegiem morza

Nazajutrz wybór pad³ na
Workington, gdzie ostatni raz
maszyny ¿u¿lowe zawarcza³y
w 2018 roku. Po kilkuletniej
nieobecnoœci popularne ,,Ko-
mety’’ powróci³y na zupe³nie
odnowiony swój dawny sta-
dion treningowy Northside
Speedway tu¿ przy brzegu
Morza Irlandzkiego. Stadion
od pla¿y dzieli tylko w¹ska
droga dojazdowa. A jeden z
parkingów zosta³ usytuowany
przy farmie wiatrowej, która z
wszystkich stron otacza sta-
dion. Stary zaœ obiekt znaj-
duj¹cy siê bli¿ej centrum tego
miasta zosta³ przystosowany
ju¿ tylko do gry w rugby.

Klimat na nowym stadionie
jest niesamowity, zaintereso-
wanie reaktywacj¹ ¿u¿la w
Workington równie¿ by³o bar-
dzo du¿e. Na obiekcie poja-
wi³o siê oko³o 2,5 tysi¹ca wi-
dzów i praktycznie by³ to
komplet, gdy¿ nie zdo³ano
jeszcze zbudowaæ ¿adnej try-
buny. Wszyscy musieli
ogl¹daæ na stoj¹co, oparcie o
œwie¿o zamontowane drew-
niane barierki. Warunki
ogl¹dania by³y na tyle dobre,
¿e wysoko usypane wa³y po-
zwoli³y na ogl¹danie zawod-
ników z góry, co nie jest takie
powszechne w Wielkiej Bry-
tanii. Tam na wiêkszoœci sta-
dionów miejsca do ogl¹dania
s¹ na poziomie torów i przez
to widocznoœæ jest s³absza,
szczególnie od chwili zamon-
towania band dmuchanych. 

Na ,,dzieñ dobry’’ star-
tuj¹cy na najni¿szym pozio-
mie rozgrywek zespó³ Co-
mets wysoko pokona³ Edin-

burgh Monarchs Academy
53:37. I tutaj pobito chyba
rekord w liczbie równania
nawierzchni, poniewa¿ trak-
tor nie wyjecha³ na 302-met-
rowy tor ani razu. Jedynie
kilka razy pojawi³a siê pole-
waczka. 

Na pełnym gazie

Na koniec krótkiej wyciecz-
ki wybra³em siê do Milden-
hall, gdzie co pierwsze rzuca
siê w oczy, to naprawdê
trudny technicznie tor. I nie
chodzi tylko o d³ugoœæ (260
m), ale przede wszystkim o
geometriê i nawierzchniê.
¯eby przejechaæ p³ynnie
cztery okr¹¿enia, trzeba
mieæ stale otwart¹ manetkê
gazu. Ka¿de jej zamkniêcie
najczêœciej koñczy siê upad-
kiem lub zaprzestaniem jaz-
dy poœlizgiem kontrolowa-
nym. 

Parê biegów trzeba by³o
powtarzaæ, dwa zakoñczy³y
siê niepe³nymi wynikami po
5:0, ale emocje by³y wyj¹tko-
we. Wynik spotkania roz-
strzygn¹³ siê dopiero w ostat-
nim wyœcigu, kiedy to gospo-
darze, czyli Tygrysy z
Meldenhall, wygrali podwój-
nie z ekip¹ z Oxfordu i ca³e
spotkanie 45:43. Gdyby w
ostatnim biegu by³o tylko 4:2
dla miejscowych, a w meczu
by³by remis 44:44, wtedy ki-
biców czeka³by ,,super heat’’,
czyli dodatkowy bieg po zwy-
ciêstwo w meczu, w którym
startowa³oby po dwóch za-
wodników obu dru¿yn, a
punktacja w takim przypadku
wynosi 4,3,2,0 punktów. 

Obecnie w Wielkiej Brytanii
mamy trzy klasy rozgrywko-
we. Najwy¿sza liga to Pre-
miership, w której startuje sie-
dem dru¿yn. W ni¿szej
Championship mamy dzie-
wiêæ zespo³ów, zaœ w Natio-
nal League w sumie jest
osiem dru¿yn, ale w piêciu
przypadkach s¹ to rezerwy
klubów startuj¹cych w
wy¿szych ligach. £¹cznie ma-
my dziewiêtnaœcie zespo³ów. 

Okazuje siê te¿, ¿e z tym
poziomem w Anglii nie jest
tak tragicznie, jak niektórzy
potrafi¹ to przestawiaæ.
Zreszt¹ wielu polskich asów
mia³o w przesz³oœci du¿e
k³opoty ze skuteczn¹ jazd¹
na Wyspach, poniewa¿ tam
nikt nie dba o szczegó³y. Nie
ma komisarzy torów, ca³ych
ksi¹g regulaminowych, tam
jest normalny tor o ró¿nej
przyczepnoœci i kibice, któ-
rzy z piwem w jednym rêku,
z hot-dogiem w drugim chc¹
ogl¹daæ walkê na ca³ego. 

Czy kiedyœ u nas bêdzie
tak normalnie, bez napinki,
ci¹g³ych narzekañ i karania
za brak kawa³ka trawnika
przy krawê¿niku?...

ROBERT BOROWY
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Na sam widok toru w Scunthorpe przechodzą ciarki
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W Mildenhall część parkingu dla zawodników jest pod chmurką
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Piknik po brytyjsku. Było to widoczne szczególnie w Workington
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Radosny speedway na Wyspach
W tym roku œwiatowy ¿u¿el obchodzi 100-lecie istnienia. A wszystko zaczê³o siê w Australii za spraw¹ szalonego pomys³u Johnnie Hoskinsa.
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